
Já to ví®
Ty to víš
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I SO OE LA SOUL
j Three Feet High And Rising (Big Life)

82 THE STONE ROSES 
The Stene Roses (Sllnrtimů)

■ILOUREED / 
Sew York (Sine) v

S3 PIXIES
Doolittle («0J

^hEW ORDER
Technique (Facfer)A

»•ITHENEVIIIE BROTHERS
Yellow McoftpMJHI

Hl som. n sow.
Club Cis - sics Vert P<iO i 10)

ßQ INE WÖRBE« STUFF 
Hcpířůíj^or}

3 MARIA McKEE WJ ELVIS COSTH1O
sna McKee (Befftri)'i^Spike (Jřarwar^^i,

HJTOE BEASTIE BOYS 
átřatl*» BawSSqs« (Capiío/)

iS IMKER CíH
Paradise (10)

EXPRESS

K0[ VAN MORRISON 
Awlofl Sunset (Poifife!}

KUB080YLAM 
Oh Mercy (CBS)

E3 THE JESUS ANO KARY 
CHAIN
Automatic [blance jf negrtf)

BUNEKEH CHERRY 
Raw like Sushi (Circa/)

Hl KATE BUSH
The Sensual World (Wl(

íElraEBlUENILE 
Hats (Vlrglii) Freerfom (Reptlsů)

EH NIGGERS WITH ATTITUOE 
Straight Outta Cempton



£12 KITCHENS OF 
DISTINCTION
Love Is Hell (One Little Indian

£3 POP WILL EAT ITSELF 
This is The Day. . .This It 
The Hour. . .This Is This!

Bl THE CURE 
Disintegration [Fictiori

E3 LES NEGRESSES VERTES 
Utah (Rhythm Kind

FTI THE COLOURBLIND 
JAMES EXPERIENCE 
Why Should I Stand Up?

ES THE WEDDING PRESENT Eg IM McCULLOCH
Bizarro (ÄC4) Candleland (»TZ)

EgBOR MOULD EHTKE TRIFF1DS
Freaky Trigger (W/y/n) Workbook [Viry la America The Black Swan [Island!

EH GEORGE CLINTON EH STEREO MC’S EH THRO WIKG MUSES EH BARRY ADAMSON EH BIG AUDIO DYNAMITE
The Cinderella Theory 334578(Man4 Hunkpapa [4AUI Moss Side Stay (Mirte) Megatop Phoenix (Ep/c)

£□ INDIGO GIRLS 
Indigo Girls (Ep/c|

FYI THE ROLLING STONES 
Steel Wheels (CCS)

FYI PRINCE 
t Batman [Paisley Partf

ß] MEGA CITY 4
Tranznphobla (Decoyl

EJMOMUS j. 
Don’t Stop The Night

riNE TOCKS CÄKKIBÄLS

EQ FIKE YOUNG CANNIBALS 
The Raw And The Cooked

E3 THE REPLACEMENTS 
Don’t Tell A Soul [Sir#

EI UZA MINNELLI
Results (Epic)

£3 THE HOODOO GURUS 
Magnum Cum Louder (RCA)

ES SPACEMEN 3
Playing With Flre(F/re)

CYl TOM PETTY
Full Moon Fever (MCA)

ITF8 DEBORAH HARRY E3 EDWYN COLLINS
Def Dumb And Blonde Hope And Despair (Demori

EI MICHELLE SHOCKED 
Captain Swing (Cooking



poselství' z Vídně
Pokud je pro vás lákadlo cesty do Vídně stále ještě aktuální,pokud v době vydání tohoto 

čísla,toto vycestování bude vůbec ještě možné a pokud jste alespoň z poloviny takový hu
dební fanatici jako já .myslím,že vám přijde vhod krátká a strohá rekapitulace ze života 
vídeňských gramoprodejen.
Těch klasických,kde by se mimo prodeje vinilů,kazet.videokazet a kompaktu.nevěnovali ni
čemu jinému,zde totiž na první shledání není mnoho. Častěji narazíte na různá "papírnic
tví" či "smíšená nepotravinová zboží",kde se vedle zmíněných desek a kompaktů.válí zboží 
od elektroniky až po plyšové medvídky (mimojiné,- mnohdy v průměru až třikrát dražší mž 
prázdná videokazeta). V těchto obchůdcích je sice na rozdíl od pražských prodejen Supra
phonů a Pantonů,výběr desek takřka pohádkový,ovšem jen do té míry pokud se zajímáte o 
hudbu z popředí hitparád a to ještě středoevropských...
Pozor ! V samotné» jádru centra stojí desky vydané od roku 1988 až po dnešek,zpravidla 
159 šilinků,na okrajích města - a to platí třeba už i o Prátru (což od centra není zas 
tak daleko), se tytéž Lp dají sehnat za 139 šilinků.
Jeden z těch mála typických hudebních obchodů (prodejny s nástroji jsou zde častěji k 
vidění) se nalézá v podloubí metra U2 (krásný název) na počátku předlouhé a proslulé 
obchodní Mariahilfer Strasse. Výběr desek je zde opravdu bohatý,ovšem i tento obchod, 
jaký jsem v jeho rozměrech ve Vídni již nespatřeil,»á své vrtochy. Ceny jsou zde povět
šinou těch 159 šilinků,seženete zde většinu toho zajímavého co letos vyšlo,ale l!!,za- 
jímá-li vás něco staršího,byt třeba jen tři roky a více, nemáte až na vyjímky pražádnou 
šanci. Tyto starší Lp zde sice stojí jen 99 šilinků (pokud nejde o kuriozity),ale mnoho 
jich zde nespatříte.
Ceny v přepočtu s naší korunou tedy nejsou pro nás nikterak povzbudivé,naštěstí je tu 

ještě jeden zajímavý typ,který jsem se narychlo dozvěděl ještě před svým odjezdem. 
Na Stumpergasse 51 se nachází malinkatý obchůdek (tzv. bazar,v dobrém slova smyslu),kde 
prodává a zároveň šéfuje bývalá obyvatelka naší vlasti, (dle nevysokého věku a plynulé 
češtiny soudím,že jen krátce) s nádherným hippiesovským hárem. Čechům poskytuje s'evy 
z už i tak levného zboží a její regály desek jsou tak velké,že by se vám stěží vešly 
přinejmenším do předsíní. Některé,jak to zde nazývají -"rarities",tedy britská nezávis
lá scéna + kdoví odkud vyhrabané kolekce Velvet Underground,představují cenově dražší 
desky,vše ostatní,- tedy jak rocková klasika,komerční pop osmdesátých let či velmi po
četně zastoupený punk, se zde dají zakoupit za poměrně solidní ceny. Myslím si,že při
jatelnější obchod s deskami bychom sotva ve Vídni našli.
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OUR RECORDSHOPS
LP’s & CD'

INDEPENDENT-WAVE , RARITIES 60ies & 70ies
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AIL SHOPS: MO - FR >11 18 . SA'10-13

2nd HAND, JAZZ. MAXI’S
FRANZ JOSEFS KAI 41 1010 WIEN 535 99 93 o«



Konečně,po letech odhodlávání $ váháni,jsem se přiměl k tomu,ze jsem se 
dopotácel do Bratislavy alespoň »a jeden koncert zdejších podzimních Jaz
zových dnů,když v minulosti už mi uteklo všechno,co doposud stálo za to 
(John McLaughlin.,Bobby McFerrin,Stanley Clarke,Ronald Shannon Jackson atd) 
S prohlídkou "Blavy” jsem byl hotov za jedno necelé odpoledne,takže krátce 
před šestou jsem již zaujal poměrně výhodné místo v Spoločenskej sále PKO 
(jak se honosně nazývá shluk kulturních budov,stojících na nábřeží, Dunaje) 
Závistivě jsem sledoval majitele krásných programových katalogů(křídový 
papír a podobně)» marně přemýšlél,kde je asi vzali,když baby v pokladne 
tvrdošíjně zapíraly,že by se tady vůbec něco takového prodávalo.Tyto mé 
chmurné myšlenky pretrhl organizátor,dramaturg a dobrý duch zmíněné akce 
Peter Lipa,který se objevil na pódiu,aby tuto zahájil a zároveň uvedl 
první účinkující z domácích luhů.Jestliže pro mě do této doby znamenala 
jedničku na naší mladé a moderní jazzové scéně skupina Naima,tak ted ji 
"vystřídal soubor jménem TUTU(podle revoluční desky Milese Davise z^roku
86)oBarevná,svižná,šlapající a navýsost komunikativní muzika čtveřice 

mladých muzikantů znamenala velké prekvapení nejen pro mě.Žádná intelek- 
tuálština,zachmuřené solové předvádění se,ale jedním slovem ’’freshair"- 
čerstvý vzduch,otevřené prostory,kde by bylo dost místa nejen na podupá
vání nohou,ale i na křepčení«Pastelové,syté barvy syntezátorů Borise Ur- 
bánka(bývalý spoluhráč Kratochvíla a později Lipy v^BluesBandu)»lahodný 
zvuk saxofonu Ivana K)yslikovjana(ex-Etc. •. ,dnes vydělává škvarky u Gotta) 
a ještě lahodnější tony z jeho dechového syntezátorů,funkystická palcová 
virtuozita baskytaristy Jennyho Krombholce i "tah na branku”bubeníka»,je
hož jméno jsem si nezapamatoval,byly ýeště umocněny výborným ozvučením 
(čtyři kompaktní bedhy na každé strane).Následoval oddych v podobě kratší 
produkce švýcarského souboru ANDY HARDER, TRIO,aneb muzika jedním uchem, 
tam a druhým ven(nebo naopak?").V klasickém složení piano/kontrabas/bicí 
předvedli jazzové standarty »hodící se spíš někam do klidného baru,přesto 

však sklidili překvapivě bouřlivý potlesk.Dalším účinkujícím byl dobře 
známý novovlnno-rockově-popově-jazzový bigband YOUNG POWER z Polska,kte
rý už Kroš dostatečně opěvoval v Zadvo^ce po shlédnutí jejich pražského 
vystoupení na podzim 1988.Lapidárně řečeno,trefili se někam mezi Lauru 
a Kontraband.Těm prvním se blíží ,svou spontaneitou,odvazem a blbnutím na 
jevišti,těm druhým vysokou aranžérskou úrovní»muzikantskou disciplínou 
a schopnostmi jednotlivých hráčů.Sál(nebo spíš sála)ženich šílel(a),já 
jsem však,měl pocit,že všechno,,co hráli,jsem slyšel už před rokem v tý 
Praze,navíc i ve stejném pořadí.Taky doplatili na to,že,se vykašlali^na 
zvukovou zkoušku - jejich zvukař jim to sice na poslední chvíli ozvučil 
’’jakžtakž”,přesto však zněli podstatně hůř^než všechny ostatní kapely. 
Jméno Mike Stern je všem jazzovým příznivcům dobře známé.Ačkoliv to ne
ní žádný veterán,je už legendou moderní jazzové kytary,vedle Johna Sto- 
fielda,Pata Methenyho a dalších.Málokdo ale do tohoto večera u nás asi 
věděl,že jméno sedmatřicetileté zakladatelky LENÍ STERN BANDu není ná
hodná shoda(pokud,tuhle novou kapelu^vůbec znal).Rodačka z Mnichova vy
zkoušela během svého ne zrovna přímočarého^života leccos(mj.třeba studi
um pantomimy v Paříži u Marcela Marceaua)až nakonec skončila v New Yor
ku u jazzové kytary a jedním z jejích učitelů se stal i její pozdější 
manžel.Zen-instrumentalistek není v jazzu zrovna nadbytek,» kytaristek 
už vůbec ne,takže už jen proto publikum projevovalo,mírně řečeno,zdvo
řilý obdiv,když se „zmíněná dáma se svou kapelou(ještě jedna kytara,basa, 
bicí)objevila na pódiu.To se však změnilo v opravdové nadšení,,když vši
chni viděli,že to není žádný humbuk na efekt(něco jako mluvicí pes).Kli
dná,příjemná a přitom vysoce organizovaná hudba dávala vyniknout extatic
ké solové virtuozitě druhého kytaristy»který ve svých špičkových exhibi
cích využíval vibrapáky,chorusu i jiných efektů na rozdíl od Lení,která, 
když ho v sólech střídala,dokázala svým podstatně klidnějším,pomalejším 
hraním a čistým,jasným,suchým a nezkresleným zvukem bez jakýchkoli "kra- 
biček”(asi jako když Dašek hraje na svého starého Gibsona)úplně změnit 
náladu od drásavé extáze k zasněné melancholii,» impresi.Výsledný,kon
trast byl velmi nezvyklý a působivý,asi jako následná kombinace nápojů 



horká káva/ledová voda,která přináší rozhodně alespoň trnutí zubů.Za zmí
nku stojí i její nenápadné,ale vysoce funkční doprovodné begla^ty a sa
mozrejme výkon rytmiky,které vévodil opět prstový a též špičkový baskytar! 
sta jménem Sokoloff(další typickej Američan)»následovaný bubeníkem,hra
jícím podle hesla"proč to dělat jednoduše,když to jde složitě".Publikum, 
si vyplácalo dva přídavky a já si pomyslel,že jde rozhodně o neplánovaný 
vrchol večera.Hned o přestávce jsem se hnal do předsálí»abych ukořistil 
aspoň jednu Leninu samolepící fotku,s kterýma neznámý fanda(či manažer) 
polepil všechny sloupy v síni,ještě bez většího zájmu publika.Ovšem při
šel jsem pozdě,Slováci už všechny obrázky této "krásné šeredy" pod doj
mem z jejího vystoupení otrhali a uschovali ve vlastních kapsách.
Poslední vystoupení bylo očekáváno s velkým zájmem i napětím,Po R^S.Jack- 
sonovi k nám přijel další pionýr hudby,zvané před několika lety módně 
"punk jazz" či "no wave",dnes známé jako "harmolodický jazz" - kytarista 
JAMES "BLOOD" ULMER.Tato sedmačtyřicetiletá černá hvězda ,ssebou přivez
la dva spoluhráče - bílého kontrabasistu a černého bubeníka a společně 
vystoupili pod názvem BLUES EXPERIENCE.Název značně matoucí,a kdo byste 
očekával nějaké hospodské dvanáctky a la Muddy Waters,b^l b^ste zcela 
zklamán,Ulmerova hudba se ukázala jako těžce stravitelný oříšek i pro 
připravené diváky,natož pro ty,kteří vůbec nevěděli,o koho jde.Nepřetr- 
žitý proud tonů,tryskající v klopýtajícím a nelogickém rytmu,z Ulmerovy 
černé kytary bez kobylky(ladění dole),chaotická rytmika,ve všem se při
způsobující vrtochům svého šéfa a rozpaky diváků - k navázání vzájemné
ho kontaktu jako předtím u Leni Sternové zkrátka nedošlo,k čemuž možná 
přispělo i Ulmerovo poněkud sebejisté chování•Teoreticky to má ovšem 
promyšleno dobř^.Stejně jako ostatní "harmolodikové"opouští,tradiční 
schémata,zdůrazňuje nepřetržitou melodii,téměř vůbec nepoužívá akordy. 
"Pro posluchače je zajímavější»jestliže se improvizace Ééane spontánní 
melodií a ne jenom rozvíjením stupnic a akordů",říká.S tím souvisí i je
ho nezvyklý systém ladění - údajně si ladí více strun(někdy všechny)na 
jeden ton.Přesto má však každá jiný zvuk,podle toho z jakého materiálu 
je zhotovena,jak je tenká apod.A ještě jednou Ulmer:"Hudba vám rozhýbá- 
vá tělo.Hudbě,která tohle nedělá,se říká klasická,Jazz se dostal do kla
sického stadia,je jen pro hlavu.Ale začínal jako taneční hudba,dokázal 
lidi rozhýbat.Moje hudba taky li
di rozhýbá,ale ještě jsem neviděl, 
aby k ní někdo začal tancovat ně
jaký známý tanec.Neznámá hudba si 
zaslouží neznámé tance." Asi si 
ale také zaslouží trochu jinak 
vnímající diváky,Ne nadarmo se o 
této hudbě říkalo,že je daleko 
akceptovatelnější třeba pro piat
kové publikum,než pro tradičního 
jazzového konzumenta,Vyžaduje,to 
zkrátka pečlivější poslouchání 
a soustředěnou reakci na to,co 
se odehrává na pódiu - linky je
dnotlivých nástrojů se rozvíjejí 
ve vzájemném kontaktu,reaguj 1, 
jedna na druhou a ne na nejaké 
předem dané harmonické schéma a 
osol) hi'aní se může stát najednou 
i ton podle tradičních představ 
falešný.
James "Blood" Ulmer to zabalil 
po čtyřiceti minutách hraní(i s 
jedním přídavkem),když v závěru 
ještě nechal,svého bubeníka sa
motného na podlij se rozjet k 
fantastickému sólu.Bylo čtvrt 
na dvě v noci.

HONZA James Blood Ulmer



SPOR T O V • PRAHA 7
^^^WjJ^poíódó 3. prosince 198^ 
»KONCERT PRO VŠECHNY SLU§N

zemětřesením v Kalifornii

jednotné vstupné Kčs 45, -

Bez útržku neplatná ! - Uschovejte pro kontrolu I

Jak o tom napsat ? Jaké svolit měřítko ? Rozhodné nikoliv měřítko běžné
ho rockového koncertu.nebo přehlídky,protože o to zde vůbec nešlo.Jedna
lo se především o společenskou událost,o mohutnou manifestační akci,dal
ší veřejný protest proti dlouholeté komunistické zvůli,za všechny ideály, 
jejichž jména jsme dlouho považovali ve svém ponížení za patetickou ve
teš a ony se tea vynořily v obnovené síle a kráse a potvrdily,Že nikdy 
neztratily svůj význam,to jen my jsme ztratili je...a tea jsme je ve své 
víře v budoucnost znovu našli,snad už navždycky.Takže vibec není důleži
té,kdo tam vlastné hrál,kdo se kosu líbil nebo nelíbil - důležitá byla 
duchovní jednota a záštita pravdy*spravedlnost i a svobody.Přesto ee poku
sím o tom napsat, jako o (víceméně; hudební akci .Samozřejmé - nemusíte to 
číst.
Pod heslem MRock - res publica”(rock - věc veřejná),pod velkou plachtou 
s tímto nápisem a jmény účinkujících,před 15 diváky a televizními ka
merami, se odehrával tento devít ihodinový maratón.Pivodní myšlenka,navazu
jící na loňskouMArméniiM,byla trochu pozapomenuta v současném kvasu a ra
chu; přesto však bude výtěžek věnován obětem kalifornského zemětřesení 
formou veřejné aukce děl čs.umělců(samozřejmě za dolárky v Americe,koru
na by jim byla asi dobrá jako tapeta do předsíně) - připomněla to i krá
tká návštěva kulturního ataš^ z US vyslanectví v doprovodu tří kaliforn
ských studentů.V Americe se údajně chystá reciproční koncert pro Česko
slovensko - necháme se překvapit.
Zahájení patřilo bl&ku,metalových ekupin.Z těch se mi líbil jedině Dole
žalův VITACIT.ostatní účinkující(Tčrr,Dux,Arakain a hlavně Alarmjmě zkla
mali a splynuli mi v nevýrazný průměr .Pobavil jsem se ovšem při pohledu 
na folkaře,kteří jen koukali,kam se to dostali(jakož i někteří starší 
účastníci) .Následoval punk,underground a rock.HUDBA PRAHA předvedla,svůj 
standartní tematický repertoár,pro tuto přílež&tost mimořádně vhodný, 
krásně anarchistický neurovnaní byli pankáči ze ZÓNY A.i Petr Váša me 
příjemně překvapil.Při sledování skupiny E jsem si opět potvrdil své he
slo "když vidím Kokoliu.bliju” .Tento pozérský nezpěvák-deklamátor je o- 
pravdu jedinou vážnou slabinou souboru,produkujícího jinak výbornou hud
bu.Ostatní učinkujíc^např.NAHLASjKRAUSBERRY, O.HEJMA aj .předvedli vesměs 
to,na co jsme od nich zvyklí.Další zklamání mi připravil MAJKLUV STRÝČEK, 
mám pocit,že jejich tvorba začíná být silně samoúčelná.Tuto část vhodně 
uzavřelo VÍTKOVO KVARTETO a famózní těleso KULIČKY.
No,a pak už to až do konce jelo víceméně v duchu folku,písničkářství,ob
čas trochy rocku .Nelíbili se tni i Vašek Koubek,Nohavica. Dědeček .Líbili 
se mii Merta,Vonková,Burian,Skoumal,samozřejmě pramen čisté vody Olda 
Janota.Absolutní špička«Jim Čert .Ne jvět ší úspěch měli zcela zákonitě a 
po zásluze ti,kteří byli po více než dvacet let perzekvováni nebo donu
ceni opustit republiku a stali se proto živými symboly vzdoru a kontinu
ity naší kultury .Přestože absolutně nejsem folkar,JARDA HUTKA m3 opět 
mohutně dostal (v poslední době už potřetí - asi nikdy netušil, že bude 
dvakrát hrát před půlmiliónem lidí na Let né).Z toho člověka tak čiší a 
přímo kape radost a Štěstí,že může hrát zase dot«, že lidi nezapomněli 
a zpívají s ním - to by snad zůstala chladná jen hrouda gypsu.Podobné 
to je s MARTOU KUBIŠOVOU .Její hlas a pěvecká technika jsou tak geniální, 
že by mohla klidně zpívat telefonní seznam a stejně by to bylo dobré*Co 
se týče KARLA KRYLA,zdržím se hodnocení - každý má právo na svůj názor, 
a nechci se nikoho dotknout .Jeho písnička na motivy nedávné emigrace vý
chodních Němců do NSR přes Prahu mi připadala lepší,než ta,kterou na to
též téma napsal Merta.Jinak to byla především reminiscence»vzpomínka. 
Jediný skutečný MblackoutM celého koncertu byl pro mě telefonický ros- 



hovor Jiřího černého 9 Amerikou,přesně řečeno s Waldemarem Matuškou.pří
mo přenášený do haly.Připadalo mi to,že se milionář z "high society” sní
žil k tomu,aby blahosklonně pozdravil své chudé příbuzné.Pro ty,kdo ho 
tady poslouchali (tedy spíš pro ty starší),to možná mělo svůj význam, ji
nak ale...vždyt všichni víme,proč tam šel a u mě to teda národní hrdina 
rozhodně není.Ale budiž*
Koncert pokračoval,na podium ee dostavila velká folk-rocková banda,jaký
si konglomerát z ETC,MÍšíka,ASPM,Hladíka,Pospíšila,byl tam i David Koller 
a Michal Braxatoris.Zahráli různé bluesovky,dylaiiovky,takový ten věčně 
vděčný repertoár,ze začátku to bylo výborné a štavnaté,ke konci už trochu 
únavné .PRECEDENS s jakousi patetickou,jakobyklasickou skladbou byl abso
lutním omylem,vystoupení se nepovedlo ani STROMBOLI,bez Basikové a s ho
stujícím Kocábem(ze klávesami nová posila - Roman Dragoun!).V té době*se 
ovšem hlásila u diváků únava,jejich řady řídly,hala se postupně vylidno- 
vala.Některé další účinkující bych si klidně odpustil(Petr Novák,Ulrycho- 
vci),ovšem velmi se mi líbila DOBROHOŠŤ,jejichž bigbítové(a tvrde)varia- 
oe na lidové melodie mají sílu Irských a keltských motivů v hudbě Garyho 
Moora.Závěr patřil Jiřinu Suchému,Prokopovi * Pramusu 5,C & K Vocalu a 
nakonec nově obrozenénu znamení dnešní demokratické revoluce - hymně 
Na úplný konec jsem si nechal jednu věc - přesný protipól onomu nabubře
lému, rádobylidovému Matuškovi.S krátkým osobním vyznáním vystoupil v po
slední části koncertu Ivan Jirous.Při pohledu na jeho ostříhanou hlavu 
jsem si uvědomil,že ten člověk z posledních dvaceti let strávil skoro 
polovinu v kriminále .Nevinně,bezdůvodně ®A uvědomil jsem si,že lidem,ja
ko on,nemůžemě být nikdy dostatečně vděčni.Za cenu velkých osobních obě
tí nenechali v klidu naše svědomí,udržovali malý plamínek naděj®.víru, 
Že pravda stejně jednou zvítězí.Bez nich bychom tady hnili(a shnili)ve 
vlastní lhostejnosti,pohodlnosti a zbabělosti.Pro mě to byl nejdojemněj- 
ší a nejpůsobivější okamžik celého koncertu.

HONZA

P.S.Plakáty,samolepky a trička považuju za první vlaštovky propagační
ho zajištění takovýchto akcí,k tomu za lidovou cenu(první dvě položky 
za bůra,triko asi za čtyři pětky).Sláva,sláva,i za umnou květinovou vý
zdobu na a nad jevištěm.



střepy Dojmů
29.10 . THE DA.Y AFTER - Kdo zavítal toho večera do Pakulu,rozhodně nelito
val.Na rozdíl od večera předcházejícího na Václaváku,se zde konal svátek 
křepčlvé radosti.Společně s Babaletem,Yo-Yo Bandem a Laurou vystoupil je
denácti členný soubor AGUANILLE,složený převážně ze západoně^eckých a ar
gentinských hudebníků.místo však mezi nimi našli Angličan,Švýcar 1 Španěl. 
Předvedli dokonalou ukázku etnické “world musí c”, poly rytmickou míchaní cl 
všech možných latinskoamerických a karibských hudebních stylů,okořeněnou 
afroryt»«y, jazzem i třeba španělským fla^encem.A složení?Tříčlenná decho
vá sekce,elektrické klávesy,vibrafon,baskytara,blcí,zbytek obsluhoval ro
zmanité percussions,včetně zpěváka - pravého španělského"macha” a figurky 
jinak nepopsatelné.Hlavní ale je,že takováto hudba,stejně jako reggae, 
rozdává "good vibes*- dobré vibrace, dokáže člověka pozitivně nabít .Což v, 
oněch dnech,opět naplněných nenávistí,netolerancí a násilím,bylo obzvlášť 
důležité.
V podstatě stejný dojem jsem sl odnesl z vystoupení americké instrumen
tální superhvězdy MICHAELA BRECKERA,konaném ve stejném kulturním zaříze
ní o čtyři dni později(píšeme tady o něm na jiném místě).Sympatický ob- 
rýlený dloubán s copánkem se zastavil se svými spoluhráči v Praze cestou 
z varšavského Jazz Jamboree.Byly z toho víc jak dvě hodiny pohodové ko
munikace s hudbou jednoho z vůdčích duchů moderního jazzu - tenorsaxofo- 
nisty a hráče na dechový syntezátor světové úrovně.Ach vyprodaný Sjezdo
vý sále,kdyby potlesk,jenž bouřil v tvých zdech,měl vždy stejně ušlech
tilou příčinu...
Nová letošní deska Petera Gabriela PASSION je dalším důkazem,že ve vel
ké části současné hudby ztrácí s^sl jakékoli škatulkování .Mísí prvky 
afrického,arabského a židovského folklóru s postupy new age a ambient ní 
hudby .Vznikla údajně na základě silného diváckého zážitku z tolik dis
kutovaného Scorseseho filmu Poslední pokušení Krista.Jedná se výhradně 
o Instrumentální záležitost,vokály zde mají jen ulohu dalších hudebních 
nástrojů a Gabriela samotného tady skoro neuslyšíme ."Je to šumění vět
ru",řekl o desce jeden burzovní vekslák a moc se nemýlil.Šustí v tom pí
sek pouští,nekonečné prostory,tiché bouře,bolest,stesk,samota,neznámo. 
Pro mě úchvatná věc až očistné hloubky .Ostatně Gabrielovi se v tomto de
setiletí asi skutečně povedlo,n$ co sáhnul.Svědčí o tom i jeho poslední 
kooperace s kamarádem Youssou N dourem - bezvadná houpává písnička We 
Are Shaking The Tree ve stylu afrického popu a s krásnýma černýma hol- 
kama na příslušném vi deokllpu(text má údajně emancipační tématiku).
Jiný geniální syntetik,Prince,byl k vidění 15.listopadu v Divadle Hudby 
na dvoudílném videu LOvESEXY Part I,II(dohromady 127 minut).Zachycuje je
ho vystoupení v dortmundské sportovní hale v roce 1988 a platí o něm vše, 
co jsem minule napsal o Sign 0 The Times - je to snad jen ještě náklad
nější, propracovanější a bombastičtější showJJělo by se to povinně pouštět 
všem autorům televizní "zábavy",estrád a jiných šíleností,kteří beztres
tně a masově mrzačí vkus lidí.Snad by konečně přestali zbytečně plýtvat 
penězizi materiálem a zabalili to.Princovi jde sice "jen" o zábavu,ale je 
to na úrovni,která nemá obdoby.Skoda,že se totéž nedá říct o jeho posle
dním pro jektu.BApáAN sounďtracku - tj.záznamu hudby k stejnojmennému fil- 
nii,kasovnímu trháku na motivy comicsových příběhů Netopýřího muže (oslavil 
letos padesátiny).Jeho hlavního protivníka a zloducha hraje sám Jack Ni- 

-cholson,který také požádal Prince o spolupráci.Příslušné videoklipy ale 
jsou nabubřelé,kýčovité a nevkusné - skoro jako od Madonny.

A na závěr po Edově vzoru soukromá TOP 10 aneb co jsem nejvíc poslouchal 
na podzim 1989«

l.Peter Gabriel. ..PASSION(1989) 6.Living Colour.. .VIVID( 1988)
2 .Kate Bush...THE SENSUAL WORLD(1989) 7. Whitesnake.. .WHITESNAEE (1987 )
ß.Laurie Anderson...STRANGE ANGELS(1989 )8 .Enya.. .WATERLíARK(1988) 
á.Eurythmics.. .WE TOO ARE ONE(1989) 9.Bob by McFerrin.. .SIMPLE
5.Si mple Minds...STREET FIGHTING PLEASURES(1988)

YEARS(1989) 10.Ofra Haza.. .SHADAY(1988)

HONZA



Je dvaatřicátého listopadu,několik dnů po půlnoci.
Před Laternou Magikou se pohupuje obvyklý dav letáků a informací chtivých občanů, 
kterými se nadmíru statečně probíjejí dva nejmenovaní redaktoři Za 2 Piva (chyběl 
ing.Za v tu dobu odvážně si vylepující po bytě plakáty OF). U vchodu do L M (myšlena 
Laterna Magika,neplést s Lidovými milicemi),jim cestu přehrazují dva mírně přerostlí 
karateristé s červenomodrobílými barety. Naši dva odvážlivci však vytahují své slu
žební průkazy - viz dokumentační foto,

i

načež oba «emilosrdní ochránci jihnou.vytahují z kapes maskáčů krápět soli a nějaký 
ten krajíc chleba a milosrdně jim otevírají dveře dokořán. Oba rychleji než pomalu 
seběhnou do suterénu,krajícem a solí přispějí na fond studentů a záhy se ocitnou v 
samém jádru ze Západu řízené diverzní centrály (viz - Rudé právo) Občanského Fora, 
kde vrhnou nikoliv své útroby ale několik ostřížích pohledů.
Okamžitě se jich ujímá pracovnice pro styk (s tiskem ...bohužel) -"Co si přejete 
pánové", . v , , , , v v ...nacez oba pozapomenou na sve poslaní a roztouzene ji vychrli sve práni. 
Dívku polije ruměnec,- , . ........................................ .

Bohužel,zde je kouřeni zakazano.
"V tom případě chceme mluvit s panem Václavem Havlem", . . , , ,

jednomyslně odhlasuji (nikdo
nebyl proti a nikdo se ne zdržel), „x , . ,, , , , ...Zel obávám se,ze pan Havel nebude mít cas", 
vzdychne s mnohoslibně omluvným úsměvem. ... .

"A co vy,vy byste cas mela , . ...otáži se sbo
rově oba redaktoři.odstrkujíc jeden druhého. „Ach ano,mela , , _ .

špitne roztoužena hos
teska a vlezle omdlí. Než však oba redaktoři stačí přiskočit k dílu,na chodbě se prá
vě objeví par. Václav Havel kráčející k pánským záchodkům. Redaktoři rázem zapomenou 
na své postranní choutky a vyrazí ...

"Pane Havle,měl byste pro nás chviličku ..."
"Chlapci,tohle je jediná chvíle.kterou jsem si utrhl sám pro sebe a dost nutně 
ji potřebuji", , v,., „ , , , v v v.’ odpověděl pan Havel.výmluvné přešlapujíc.

"A nemohli bychom s vámi", .... , , ., , jdotěrně se lísají oba redaktori.
"Ale chlapci,já si tel nemohu dovolit žádný skandál ..."

"My bychom vám položili jen několik otázek"

’ souhlasil Venouš (přešli redaktoři v duchu k dověrnému oslovení) 
"Ale jenom po dobu ..." v § zro2DařitělVenous zrozpačitěl, No,akce,déle mě zdržovat nemů
žete" .

Naštěstí jak jsme měli možnost vidět prostřednictvím Čs televize,pan Havel pije pivo 
a tak tato chvilka nebyla zas tak krátká,aby těch otázek nebylo vícero.



Pane Havle,chtěl byste vzkázat něco nešici čtenářům ?"
"A z kterého časopisu vlastně jste ?"

"Ze Zádvojky"
"Opravdu ?! ,to je můj oblíbený,čtu ho zejména na toaletě,občas ho i používám, 
... ještě,že je ten xeroxový papír tak vhodný a že tam máte tolik stránek.
Jen si myslia,že někteří redaktoři nemají dost odvahy."

Ale vždyt uz i on začal chodit na demonstrace,vylepovat plakáty a křičet hesla."
"To rád slytím,tak ode mně HonZu pozdravujte."

lane ha\le k věci,moc kvapí,at se tedy dostanem k tomu nákladnímu. Jakou hudbu po
sloucháte ?"

Abych se ván priznal v poslední době na ni mnoho času nemám a v Ruzyni byl 
k dispozici jen rozhlas po drátě."

"Ale máte přeci své oblíbené skupiny."
"Jistě,ale já jsem spíš na ten střední proud,... Dead Can Dance.Wedding Pre
sent ,Swans ,Diamanda Gallas a tak a před spaním si na uklidněnou pouštím Ein
sturzende Neubaten nebo Napalm Death. Z posledních novinek mě nadchli zejména 
Stone Roses a Dezintegrace od Cure,takovou hudbu by měl poslouchat každý člen 
Občanského FÓra."

"A co z našich českých luhu a hájů."
"Doma si rád pouštím Už jsme doma, v parlamentu Ještě jsme se nedohodli,na 
veřejnosti Půl tváře, v Ruzyni jsem rád poslouchal STB .,.ehm pardon - STP, 
s dětma si rád hraju Kuličky a miluji Ženy."

"A nepoložíme mu taky nějakou tu otázečku z politiky'", 
zeptal se nS kolegy Mó.

V tom je však Venca E. stojící již drahnou chvíli nad žlábkem,zaskočil otázkou:
"A co vy chlapci,vy se nepřidáte ?"

No pravda,jak říká Škutina,- jde-li tvůj přítel chcát,běž chcát s ním nebo se alespoň 
běž tvářit,že chčiješ.- vzpomenuli si oba redaktoři na známou moudrost a jali se dych
tivě navzájem si rozepínat poklopce.

"Vrazme se tedy raději k muzice. Jaký je váš názor na heavy metal ?"
"No Jimi Čert se mi libí,Merta taky (ten od Zory Jandové,přirozeně. pozn.eS), 
doufám,že nebude kandidovat,to by byl silný soupeř. Za to tomu Krylovi s Got
tern nevěřím ani slovo."

"To je pravda,to je pravda", ... ,, , , , . , , . . ..začali spontánně skandovat oba redaktoři,nacez se navzá
jem neohrabaně a nechtěně pomokřili.
"Václave a co tvůj sexuální život ?", .... , .. .. . , , - . .nezdrzeli se redaktori bulvárne zeptat po té, 
co se do sytá vyskandovali a promáčeli.

"To by bylo na dlouhé povídání.nezlobte se,už musím běžet ke kulatému stolu" 
pcčal se vymlouvat! pan Havel.

"Ale líbíte se mi chlapci,bylo mi tu s vámi fajn a práce mi šla dobře od ruky. 
Jestli chcete,zvu vás na Silvestra,popi jeme a pokecáme do sytosti.“ 

"Ne,ne,ne jednoho Silvestra na Hradě jsme . 
už slavili a nedopadlo to zrovna nejlíp, 
již jsme jednou z něho byli vyprovozeni", 
zabreptali redaktoři a s ještě nezapnutý
mi poklopci panicky prchli ze záchodku, 
načež se na chodbě srazili s právě z mdlo
by se probravší zástupkyní pro styk (s tis
kem). Ta při pohledu do dokořán rozevře
ných poklopců dle očekávání opět upadla 
do mrákot.

(Tento výtah ze záznamu STB,poskytl re
dakci vysoký činitel ministerstva vnit
ra,který si nepřeje být jmenován.)

P.S. Omlouváme se čtenářům za malou chybičku, 
která se vloudila hnedle na úvod tohoto rozho 
voru. Na prázdném místě měli být uveřejněny 
služební průkazy obou hrdinných redaktorů, žel do uzávěrky tohoto čísla nám soudruzi 
z STB nebyli schopni natisknout nové,ty původní zmizely s tajnými materiály ministerst
va vnitra. Tento malý nedostatek se vám pokusíme vynahradit předvoláním na okrsky VE 
poblíž vašich bydliš{,kde s vámi sepíšou omluvný protokol a oficiálne vás požádají o 
odpuštění. Prosím,nepoužívejte proti nim násilí !!!

pozn.eS


Mirek 6 ;

A JAK JSEM HO POTKAL
Připouštím, že nebýt zrovna již pohodlň? zaseknut na svém molitanu, 
asi by to se mnou seklo, když mi nejmenován;/ šéfredaktor věhlasné
ho hudebního magazinu, řekl r "hele tak napiš do příští zádvojky o 
Mertovi". Ano sám velký"Es" zarytý antifolkař a antimetal, je 
ochotný nechat vstoupit Mertu na stránky našeho časopisu, dokázal 
odložit zbraně krvelačné diskuze, vždy ostře nabité a nabroušené 
k obrané i utoku, za své vyvolené žánry a otevřít před Mertou své 
brány. Ten Merta je snad kouzelník..., nebo je to spíše práce 
Tracey Chapman,Suzanne Vega a Tanity Tikaram ? V každém případě, po 
týdnech litých bojů, může do naší redakce vstoupit, stejně euforic
ký, jako do našich ulic, vláda "pluralismu a národního porozumění".

Merta.Milovaný i nenáviděný, zatracovaný i vyzdvihovaný.Co všechno 
by tedy vlastně mohlo být pod heslem Merta v lexikonu čs. kultury ? 
Merta -zpěvák /ani havran nepotřebuje čtyři oktávy na to aby pře
křičel /zlatého/ slavíka/, kytarista /pokud Kocáb řekl o Voňkové, 
že sehraje každýho kytaristu do trenýrek, pak Merta sehraje každý- 
ho do sjipů.../ jen Lenku Filipovou do podprsenky/ a pokud by si 
to s Vonkovou rozdali mezi sebou asi by se jim to velice rychle 
zvrhlo v nudistický večírek.../ textař / a namnoze i básník,jednou 
jsem ho slyšel říkat něco v tomto smyslu ?"...pořád mi říkej,člo
věče co z toho furt máš ?, z těch průserů ? tak hraj normálně jako 
každej a budeš mít klid. Jenže já si myslim, že to neni správný a 
že se nemá mlčet..."Jedním z jeho kréd by mohlo být -"It's only 
folk but I must be true" jak říkají klasici / pro V kteří jako já 
víceméně neumí ingliš, volně překládám r" je to jen folk ale já 
nemůžu lhát"/, skladatel / málokterou jeho písničku si začnete 
broukat hned po prvním poslechu ale pak najednou začnete a máte jí 
plnou hlavu, jako bubeník skupiny Prase Sapiens, a už vás nic nezas
taví..., Jeho muziku k filmům má dvě základní vlastnosti a/ je dobrá 
b/ pozná se, je "mertovská"/, režisér /v oblasti velkého hraného 

OBČAN MERTA



filmu,zatfm neúspešný. V Oblasti krátkého e animovaného filmu, žu
tím úspěšné/. scénářinta /mimo jiné celovečerního filmu”Opere ve 
vinici”, o ”kolegovi folkařovi" Fanošovi Mikulec.kýmu, film vícemé
ně neocenčn a nedoceněn - já na něm byl nejmín třikrát e šel bych 
zas/, architekt /vyprojektoval prý dv* garáže, které dodnes stojí!/ 
fotograf 7 Jeho fota je možno spatřit na obalech desek jeho 1 jeho 
pMieVlótež / dvou sličných dcer s krásnými jmény/ výtvarník/,../ 
člověk 777J pbčan /.../a MERTA « —

A jak jsem ho já potkal ?
S jeho první deskou /P.S.,1978/ jsem se potkal tak, že Jsem přišel 
do posluchárny7 v Děčínská knihoynč, do které jsem chodil poslouchet 
hlavné všechny ty jazzrocky a fuze / n dodhes na né nedám dopustit/ 
a jako správný štamgast /pře slovenský okruh čitatelov upresnujem- 
štagmast/ se zeptal "oo je novýho?". Na což jsem dostal do ruky 
IP P.S. Vladimír Merta se slovy ’’tohle by té možná /?!/ taky mohlo 
zajímat. Okamžité po doslechnutí desky, jsem strhnul z hlavy slu
chátka a běžel do nejbližšího /a tehdy vlastně v Děčíně jediného/ 
Supraphonu, kde jsem jim na pult vysypal něco mrzkého mamonu a des
ka byla má.
Vzpomínám si jak jsem se dostal poprvé na jeho koncert. Na jakémsi 
plakátku jsem objevil, že Merta hraje v klubu Na Dobešce.Obešel jsem 
tedy spolupracovníky s dotazem jestli někdo neví kde to je, /tehdy 
Jsem byl v Praze teprve krátce a bezpečn* jsem se pohyboval pouze na 
trase Sokolovská - Nádr. Střed - Václavák /. Většina z nich mi odpo
věděla - ”Na Dobešce ???, takovou hospodu neznám,..”, až jeden zcesto
valejší, mi cestu vysvětlil,já si to pečlivě zapsal a po šichtě vy-

FILMOGRAFIE
VLADIMÍRA MERTY

Ročníkové etudy a absolventský film: 
1970/71 Zpíváni pro babicky. Prodavač 
iluzi
1971/72 Rakovina, Hos^da u Ježiška, 
Strejda Jenyk
1972/73 Myslila - TV, Ruce
1973/74 999 - TV
74/75 abs. film Smrt krásných srnců

REŽIE:

František Nebojsa, 1983, námět J. Werich, 
výtv. Rudolf Štorkán, r: VI. Merta - 
ploškový
Kamenné varhany, 1984, n. Milada Suk- 
doláková, VI. Merta, v:. M. Sukdolá- 
ková, r: VI. Merta - kreslený, ploškový

SCÉNÁŘ:

Opera ve vinici, 1981, n: VI. Merta, sc:
VI. Merta, J. Jireš, r: J. Jireš

HUDBA:

Krátké filmy:
Čarovná rybi kostička, 80, r.: M. Satrapo
vé; Balada o zeleném dřevu, 1983, r. J. Bar
ta; Přeskoč, přelez, podlez, 1984, r: Jana 
Olexová; Peripetie zpčvu, 1985, r.: 
J. Tyller; Tichý svět Jana Nápravnika, 
1985, r: P. Koutský; Potlesk, 1987, 
r. J. Prášil; Ach, ta povznášející hudba, 
1988, r.: J. Tyller, Řekne-li se New York, 
1988, r: Sv. Beneš ml.: mince,
1988, r: J. Miška

Celovečerní film:
Střepy pro Evu, 1978, r: Rudolf Adler 
Píseň „O skle“ - složil a interpretuje 
V .Merta

Večerníčky pro ČsTV:
Z klokani kapsy - 1985, r: Jiří Tyller; 
Rok se skřítkem Vítkem, 1987, r: Ivan 
Renč; Z' ihota kocourka Damiána, 1987, 
r: Jiří Tyller; Poslední drak, 1988, r: Jiří 
Tyller; Vilik, ucho sem, ucho tam, 1988, 
r: Pavel Aujezdský, VI. Merta

Filmy z vysokých uměleckých škol:
Proutkaři (FÁMU absol. 1979) - doku
ment, r. Jitka Pistoriusová, Etuda z alba 
(UMPRUM absol. 1987) N + R + V: 
Michaela Pavlátová



razil. /xVzhledem k tomu, že ’sen prozíravě vyrazil o 
dv? hodiny napřed, ’sen nakonec k Dooe..;ce dora— 
zil, pili hodiny pred začátkem.Tam jsem našel 
na dveřích populární cedulku "Dnes vyprodáno" 
a před nimi bezlístkový dav.Nebot lístky na 
Mertu se tenkrát vyprodávaly stejným tempem ja-*v 
ko dnes na Půlnoc.Což jsem ovšem netušil. 
Dost jsem nechápal pro? dav bezlístkových za
chovává, tak bohorovný klid a nerozchází se do 
nejbllžších hospod. Jenže to bylo ještě v do
bách, kdy bylo dobrým zvykem, pouštět do vyprodaných sálů, přebyteč
né diváky "na stojáka" tak dlouho, dokud nevypadávali oknama ven. 
A ti co těmi okny nakonec povypadávali si prostě zese šli stoupnout 
do fronty před vchodem.Takže jsem se na Mertu nakonec dostal a to 
dokonce zadarmo.Ostatně na poslední koncert Půlnoci v Edenu, se ná< o- 
nec ve zmatku, vzniklém sníženou schopností organizátorů, taky spous
ta lidí protlačila dovnitř zadara. 0 vida jak se ty časy pořád dok)- 
In mění. Na tomto koncertě jsem tenkrát poprvé zažil tu zvláštní 
atmosféru spříznění,to fluidum spikleneotví, výjimečnosti a pokrevní
ho příbuzenství jaké koncerty tohoto typu obestirá.Poprvé jsem také 
tváří v tvář stanul onomu "mertovskému charisma”, kouzlu "no ster” 
/žádná hvězda/ - vystupovaní^ Fascinován* jsem stanul před tou sží
ravě prezentovanou potřebou vyjádřit se a něco sdělit. Mertovy "pří
běhy opravdového člověka”,tedy něco jiného než jsem znal z desky P.S., 
mě okamžitě uchvátily .Merta mezi nimi hodně mluvil, bavil avvtipkoval, 
diváci na jeho narážky rozjařen* reagovali a smáli se ale zároveň v 
okamžiku kdy začne Merta ”hrát” smích okamžitě vystřídalo soustředě
né napětí a bylo cítit jak lidé doslova hltej každej jeho tón e keždý 
jeho cl ovo.Koncert byl prostě úplně jinačí než všechny ty na kterých 
jsem do té doby byl - člověk tu nem*l dojem že n?co konzumuje, ale 
je se mu něčeho bytostně potřebného dostává,že se n*čeho smyslplného 
účastní.
Do té doby jsem znal jen tu oficiální muziku, která se hrála v rádiu 
a v televizi, nebo která zavítala do “kulturního střediska” v Děčín?. 
Navíc jsem v té dob? v Praze chodil mnohem víc do divadel a na filmy, 
než na koncerty. Teprve od tohoto okamžiku jsem začal usilovně vyhle
dávat koncerty, těch neznámých jmen z malých /mnohdy rukou psaných/ 
plakátku. A tak jsem začal objevovat “neznámý” folk,“neznámý" jazz, 

"neznámý" bigbít,cely ten “neznámý” svět, kterýmu se říká MUZIKA.

A JEHO FILMY
Dnes,kdy konečně po deseti letech Mertovi vyšlo nejprve EPéčko “Vyb
raná slova“ a pak i “rozpůlené“ dvojalbum “Vladimír Merta 1 a ?" 
a kdy,jej je možno víceméně pravidelně vídat na koncertních pódiích 
jak solové, tak s jeho skupinou DOBRA ÚRODA,není již tak těžké set
kat se s Mertou - muzikantem.Nadále však zůstává poněkud utajen a 
neznámý Merta - filmař. Nebude tedy, myslím, naškodu připomenout 
si na toto téma několik jeho odpovědí z dubnového čísla časopisu 
Film a doba s
-Co vás vedlo k rozhodnutí podat si po studiu architektury přihláš
ku na obor filmové režie ?

Asi ve tretím ročníku na škole, ještě na architektuře, jsem si půj
čil kameru a natočil něco, co měl být jakoby experimentální střiho
vý film. Střih spočíval v tom, že jsem to nikdy nesestříhal -» byl 
to systém Andyr Warhola s ponechanými bílými okny. Šel jsem s kame
rou, tedy vlastně jel autostopem do Brna a zpátky a snímal tak 
originální věci jako chůze po oranici a pád kamery k zemi. Myslel 
jsem si, to je to co chybí Čekému filmu - trochu výtvarného experi
mentu. Filmu jsem vůbec nerozuměl, do Ponrepa nechodil a tak jsem si 



nějak vsugeroval, Že mám talent, 
A půjdu na to Jinak, než česká 
vlna, která mne upřímnč nebavila , 
ty probľémy Černých Petrů e Sedmi
krásek mi připadaly konvenční. 
Takže já Šel na Školu z blbosti! 
Teprve když Jsem, na Škole byl, 
začal Jsem zjišťovat co ten film, 
přesně Je.Pyl Jsem na FÁMU z nezna
losti a ze sebeopojení pocitem, 
který vzniká, kdy? Člověk nezná to, 
co bylo uděláno před ním - když, 
nčco objeví připadá si Jako děsnéJ 
Ejzenštejn. Asi den po přijímačkách 
Jsem dostal do ruky scénář filmu 
^Ptáčkové, siroty a blázni” a uvě

domil si, že tu magickou fantazijní polohu, už vlastná dělá Dohnal s 
Jakubiskem. A zjistil Jsem s hrůzou, že Je to přesná to kvůli čemu Já 
se hlásil na školu.To Je první hřebík do rakve sebevědomí, když člo
věk zjistí, že mu někdo nafilmoval předobraz Jeho filmu.Během studia 
zjištuješ Jak Je těžké vůbec vymyslet a najít cestičky k autenticit?. 
Strašně jsem si začal vážit schopností Formana a Chytilové a dalších 
režisérů nové vlny.
-Během studia na FÁMU se díle vyhranil váš zájem o formální experi
ment nebo ae vaše představa o filmu který byste chtěl natočit promě
nila ?

Každý filmař mého typu je nafoukaný a podceňuje záležitosti profese. 
I já jsem byl na škole takový. Cvičení jsem dělal s přezíráním - 
věděl Jsem, že dospělý film, pokud ho budu někdy dělat, budu dělat po 
felliniovsku. Tohle jsem bral jenom jako ukázku, že to taky umim. 
Tohle že ^y bylo to umění ? Jenomže když to pčt let na té škole flá
káš, zjištuješ že přeci jenom máš k Fellinimu na míle daleko a člo
věk se ocitá v rozpacích, a tak si říká r ’’kdybych já mohl, tak snad 
by mě něco napadlo” Ted v tom začneš bruslit, jestli to nemáš vzdát 
a jít dělat něco jinýho.Chtěl Jsem dělat Borise Viana,vlastně na mo
tivy Borise Viana, féerii inspirovanou jeho pohledem na skutečnost. 
Slo v podstatě o etudu s filmovým časem,, nápad vyšel z útržku nějaké 
povídky - člověk skočí z mrakodrapu a zahlídne v okně dívku jak si 
míchá kafe a v dalším zase něco jiného a než dopadne dolů tak vidí 
jakoby průřez životy lidí v tom mrakodrapu/ Začátek byl ten, že člo
věk leží v posteli kouří a přemýšlí a pak vyskočí ven.Mezitím než 
dopadne se odehrává příběh jeho života - jeden herec by hrál všechny 
etapy jeho života, jak je v kolíbce, jak si rozbije koleno,jak se bu
de učit číst, má nějakou lásku... Děj by se odehrával v tom jediném 
pokoji g tím, že by se tam měnilo zařízení, podle stádia kde by se 
nacházel.Končilo to magickyr ten kluk nakonec jde po ulici, z výšky 
mrakodrapu spadne meloun a rozbije se. Konec filmu měl znejasnit, 
jestli je to nějaké denriísnění, nebo jestli vlastně pád melounu 
nemá vyvolat asociaci, že bys mohl spadnout taky ty.Takhle jsem to 
chtěl nějak zdůvodnit a ”oddrastičtit” . Protože mi nikdy nebylo noc 
jasné, jak to s tím filmovým časem Je, chtxl jsem si to takhle la
boratorně vyzkoušet.
-Jak se nyní díváte na své školní filmy, představovaly pro vás něja
ký přínos, obohacení praktickou zkušeností ?

První film jsem natočil v ateliéru, takový dojemný příběh odehráva
jící se na štědrý den poté, co se zavře hospoda. Dostal jsem jednič
ku za dobré vedení herců, l^slím, že je to slabé .Pak jsem dělal & ku-" 
ment Q pražské dopravě, dokumentární horror. Je tam časosbčrné ns- 
tácení y něm vynikne kondenzace problémů. Kombinovaná ruční kamera 
se širokými skly a dynamická kameru s dlouhým teleobjektivem vytvá
ří nepříjemný pocit, protože ten problém vypadá, jako že tě obklopuje 
do šířky a do dálky. Všechno Je smrštěné, vzniká zvláštní horrorovitý 
efekt - mně se vždycky zvedá žaludek když to vidim. Je to hezky sestř 
hané, z toho jsem dostal taky jedničku. Pak podle Allana Silliloa 
adaptaci jeho povídky Kolo, za to jsem dotřetice dostal Jedničku.



Zvláštní pokus - jako dělat Heminganye v Cechách, je to Jiný svět, 
jiné rekvizity, jiný podklad ale to takzvaně lidské by mělo platit 
stejné ve Vršovicích jako East Endu. Myslím, Že ty rHry byly pře
ceněné, já z nich noc nadšený nebyl. Za sci-fí jsem dostal trojku, 
sice dopadla velice bídné, ale já zato upln* nemohl, protože voda 
vyplavila studio.Nám nakonec zbyl jeden den. kdy jsme mohli točit 
Navíc celá úvodní sekvence byly elektronické triky, které se tehdy 
dělaly na koleně. Samotná tahle frekvence by si zasloužile eby se 
dělala celý den. Já si víc vážím toho Že jsem si rozbil hubu, než 
tšch dvou filmů na jedničku, získané v podstat? za televizní este
tiku. FÁMU prý učí řemeslu. Já prošel takovou zkušeností J buS to 
někdo b herci umí, nebo ne A JA TO NEUMÍM. Škola to nenaučí, Je to 
otázka psychologických schopností, jak se umíš vcítit e. jak umíš 
herci vytvořit nezbytný dojem, že nebýt jeho, okamžitě končí tvůj 
život. To jsem si ověřil, když Jsme dělali herecké zkoušky ne Bar
randově, že spíš na herce přenáším napětí. Já jsem šel k filmu s 
tím, že nikdy nebudu s herci pracovat. Ale lhůty jsou takové, Že 
si prakticky nemůžeš dovolit vzít neheroe - můžeš jednoho,dva ale 
nemůžeš dělat s celou partou, protože to vyžaduje velké množství 
materiálu.
- Pro absolventský film jste si vybral adaptaci povídky Oty Pavla 
Smrt krásných srnců. Byl to jediný námět nad kterým jste uvažoval ?

MSI dsem ještě další náměty ale věděl jsem, že tohle bude věc kterou 
schválí. A vyplatilo se mi neotálet, protože jsem točil Jjfko první 
kdy nebyl nával na objektivy a ne kamery a dlouho a v klidu jsem 
stříhal. Povídka je geniáln* sevřený tvar,který se dá v rámci krát
kého filmu něj^k shrnout. Velké drama, osud Člověka spojený s cyk
lem vraždění v přírodě, je tam množství zajímavých paralel. Problém 
člověka který je vehnán do situace, kdy z jeho koníčka, z rybaření 
nebo ze střílení jelenů, je najednou otázka života a smrti pro j&o 
děti. Situace dost typická pro české otce.Co uděláš pro rodinu, 
když to řeknou ftady to podepiš! Hrozba neustále trvá, má třeba jen 
jiný podtext. 0 to šlo o vystižení vnitřních muk mírumilovného, 
bezbranného člověka, který chodil v pumpkách k vodě a nejednou je 
žid a tím to pro něj končí,Jako by vyhraje děcka přežijou a ten co 
mu dal psa to odnese,Princip vykoupení života nikoho, Životem nyk>ho 
j iného.ježíšovský princip. V povídce to takhle doslova není.

Jaké byly vaše představy o filmech,které budete točit po skončení 
školy ?

Každý má představu, že bude točit výhradně experimentální filmy pro 
celosvětovou veřejnost. Každý si chová iluzi, že jeho sdělení je 
tak zajímavé, že té veřejnosti 
utrhne srdce. Pochybuji, že by 
byl n^kdo, jak to píší kritici, 
kdo si to dělá pro sebe. Já 
doufal, že jsem natolik průměr
ný člověk,že co zajímá mne mu
sí zajímat kohokoliv a to si 
myslím, žc pořád platí.Neměl 
jsem problémy jestli to bude 
srozumitelný nebo ne.

Po škole jste se k filmu dostal 
scénářem k "Opeře ve vinici", 
byl Jsze navrhován i jako reži
sér, nakonec ho točil režisér 
Jireš,byl by ten film hodně 
odlišný, kdyby Jste ho točil 
vy ?

Můžu jen říc, jak jsem ho viděl 
když jsem ho psal, ale jak bych 
ho přesně dělal, to si nejsem 
jistý, zejména v té produkci 
v Jaké ho točil Jaromíl.

BALADA O ZELENÉM DŘEVU (r. J. Baru, hudba V. MWa,



Já bych se s nimi nedohodl a oni by to zastavili. já cht*l udělat 
divoký a fantazijní film, asi bych risxl obsadit neherce z té dě
diny. Ale ten film by se nedal natočit za etávajicíca pom-rů s auty 
benzínem a honoráři.

- Jste nutorem hudby celé řady krátky’oh filmů a večerníčků. Jak se 
vám dělá hudba pro filmy na objednávku ?

Filmový Skladatel je zvláštní bastard. Vždycky vládne nějaká móda 
a každý to chce mít, třeba Jako XY - Jenže ten už nemůže psát ani 
levou nohou, protože levou nohou píše tamto a pravou tamto. Tak ta 
práce gpadne pod stůl a ty Jí musíš udělat po svým ale tak aby to 
alespoň trochu vypadalo, Jako úspěšné vzory. Když to udoláš Jinak 
tak tam sedí ponurá hytost, která ti řekne, že se Jí to zdá nijaké 
divné, že Je tam moc kytary a musíš to vymanit.

Jak to bylo v případ* Bartovy”Balady o zeleném dřev*” ?

Bartn Je geniální. Naprosto oddaní' myšlence, věděl přesn* co má ru - 
zika vyjadřovat i jak má zhruba působit, jestli v ní má být jaro, 
léto, zima, jaké zvuky. Velice seriozní práce - děláš jakoby malou 
operu, hudba má dramatickou funkci.

Myslel Jste někdy na to natočit film podle vlastní písničky’ ?

Některá písnička /Pravda o Marii, U konce s dechem,Konec experimentu/ 
kdyby se třeba domyslel problém, o co tam jde a kdyby se vymyslela 
forma, tak by možná šla. Ale točit Ilustraci nebo videOclip, to mne 
nenapadlo. Mám averzi hudbu zviditelňovat. To může dělat někdo cizí. 
Ale Já sám nemůžu lidem tikazovat, co mám v hlavě, když zpívám.

Věříte v Působnost filmu, v to že nějakým způsobem, může ovlivnit 
realitu ?

Obecně by film měl mít obrovskou šanci měnit, podvědomé postoje lidí 
k sobě, nebo i k státním institucím. M*1 by lidi ovlivnit, jestli na 
sebe budou střílet, nebo jestli budou střílet do vzduchu, když je 
přinutí být někde v zákopech. Ale specificky český film nemůže lidi 
vážně ovlivnit. Autoři kteří se martýriem propracují až k realizaci, 
dají vzniknout konfabulacím, které s pravdou nemají nic společného . 
Český film lidi určitým zPůsobem pobaví na inteligentnější nebo pří- 
zeměJŠÍ úrovni. Ale zcela pozbyl to co má třeba polský nebo maíarský 
film. Nespoluvitváří národní charakter, pokud si neřekneme, že náš 
charakter je bahno a nulovost charakteru. ITT
Film trochu směřuje k podbízení k podceňování fantazie. Spielberg a 
Coppola tímto způsobem pičí film, protože to dělají inteligentně zs 
obrovské peníze a ovlivňují myšlení lidí prakticky na celém světě. 
Jde o moderní mytologii, která je ovšem strašně "jako”. Né mytologie 
která vychází z potřeb moderních lidí, ale manipulovaná věc, vychá
zející z jiných mytologií. Film ovlivňuje spíš v záporném sry slu - 
manipuluje s vědomím. Většina filmů, které mají hlubokou myšlenku, 
bývá pro lidi neprůstřelná.Tisíc nebo pět tisíc intelektuálů, už 
většinou ví,co ten film říci cht*l. A typy co rozřezávají sedadla 
ve vlaku se na něj nikdy nedostanou. Film vždy sleduie společenský 
vývoj se zpožděním. My, kteří jsme studovali v době kdy česká vlns 
byla nejslavnČJší nebo byla těsně za vrcholem, jsme se stali obětí 
iluze, že film může posunout společenské vědomí kupředu. Tak se to 
jevilo neinformovanému diváčkeví. Mezitím Jsme dostudovali a stali 
se filmaři s malým "f”. Nejsme tvůrci - zůstáváme stále 4en diváky. 
Ale není to koneckonců naše velké generační téma ?

/kráceno, upraveno - mC /



PJZ

Sedím na mejdanu mezi dvěma skly 
pohledů které se z očí vysmekly 
a hledím do tváře té 
která přišla sama 
něčeho se už dávno nasytila 
něčeho se jí už dávno nedostává.

Nemám vůbec chuí dávat se 
komukoliv,najevo 
propadám útržkům snění 
čínský drak se šklebí 
na někoho nade mnou.
Dívám se tam vůbeo nikdo tam není 
nemám chut nikoho oslovit 
upíjím nadálku celý nesví 
osudy lidí z činžáků 
se snášejí se soumrakem k zemi.

Polo imaginární ulice 
vymyšlený mikrosvět 
um^lé svitlo měsíce 
gVět holých rukou - v*t. 
Jdu s^m P° Mostě legií 
a ryelío si asi to co ty 
hodin;' skáčí dolu z orloje 
odbíjí osamělé šlápoty.

Mám v ruce zatykač na prosté věty 
které se derou sami na mysl 
půloimnginárdí polosvčty 
já a ty 
za každým slovem číhá nesmysl. 
Jedovatá zmije fantasmagorie 
skočí a rozbije se v povětří 
ta Ecce Ho no půlka člověka.

Nevím - viděli jsme se někdy ve snů ? 
a vím jak vypadáš, 
jako socha z hetonu nahá 
nečeho jsem se už dávno nasytil 
ničeho se mi dál nedostává.

Vyšel jsem z domu sám 
a ted už jdeme dva 
a zítra budem tři 
kolik nás bude pozítř

Svět který zmizí jak pAlm^s/c 
když noc nedává pít ani na uvěř 
Svět modrých trojrozměrných pohledni 
mě láká jít jen proto abych vůbec - 
ještě nčknm šel.

Svíčka má tvar secesní lucerny 
vosk stéká v slzách a pálí do lamp 
a v jiném snu ti budu zítra ráno nevěrný 
uprostřed noci plné prášků na spaní 
Nazlátlý nápoj teskných zlozvyku 
mě táhne ke dnu a náruč rozevírá 
a v ránu plném cizích lepkavých dotyků 
tě nepoznávám v tramvaji - 
Bohyně Zítra !
V ránu plném cizích lepkav'ých dotykfl 
tě nepoznávám v tramvaji -

Bohyně Zítra.

Poznámka

Texty oposlechnuty 
/tedy né vždy zcela přesné / 
z desky Vladimír Merta 1 
s výjimkou písní Nitky a 
Snad nám naše děti prominou 
které jsou z alba M. Prokopa 
Snad nám naše děti...



Ina dwh bulatu okud*avJvtI

Polít.'* Stůl 
ubrus re válí po koberci 
to čí r,e gramofon 
n píseň voní sýrem 
mluvíme jeden o druhem 
o vládě o umělcích 
jako vodku a pivo 
mícháme válku s mírem. 
Mizerná nálada 
zanechala stopy y blát? 
vešel jsi do pokoje 
pro nezvaná hosty 
Na hlavě Čepici n hvizdu na kabátě 
vesnicky prostovlasý bez peněz a bosý.

Hodil jsi do placu ukradenou třídní knihu 
e maturitní f0tk0u » podpisem "já ahoj Studente” 
ubalili jsme si z novin papyrosy smíchu 
bylo nám líto jak oba dva rychle stárneme 
bylo nám líto jak oba dva rychle stárneme.

Ptal jsem se ti co dělá Oněgin ? 
a ty na to co by dělal - prostí žije... 
a já slyšel že si doma pustil plyn 
a Puškin z rozmaru a z čistí nostalgie 
emigroval do Klubu přátel poezie.

V píli cesty mezi peklem a nebem 
ležela Jsi pod stolem mezi střepy skla 
paní Fantazie ti oplácela rány chlebem 
Noc vrážela hřeby alkoholu hluboko do tála 

liáno mě probudilo zahélčivým pocitem 
z probdělé noci a zaspaného dne 
zíval jsi (jade mnou liter^tským soucitem 
ratolest štěstí zlomená v listí vadne

Sel jsem kus cesty tajní za tebou 
v ruce kus preclíku omočeného do medu 
dávál sis gulášovku na hradí na recepci 
n Já za tebou mával nejveseleji jak dovedu 
« Já za tebou mával nejveseleji jak dovedu

Mjdem spolu svitem po špičkách 
nahatí Jako tanečníci 
napůl nazdařbůch a napůl po paměti

1 ztracené Iluze budem zbírat do krabic 
napil dospělí a napůl Jejich vlastní děti 
napůl dospčlí a napůl Jejich vlastní d^ti

Možná Jednou budeme stát proti sobí 
ji tady a ty tam

í budem zpívat o dobí a o svobodí 
i obn dohromady každý sám 
j budem zpívat o dobí « o svobodě 
I oba dohromady a každý 
i každý sám.

|kuNEC EXPERIMENTU 1
H Jsem ryba ohycená na suchu 
. bludný mísíc hledá svou zem 
5« spoután sám se sebou za ruku 
a objekt za polopropustným sklem.
a3 Dolehnou ke mí občas otázky 
ýj ale nevím zda ten za sklem uslyší 
y? otázky házené z nelásky

proti zdi nářků, která vše utiší.

Civíme navzájem na sebe

Bbíló myši za polopropustným zrcadlem 
chvíli Jsme tišší a chvíli řvem

5 né na ty venku - na Boha a na Nebe.

ř Nikoho z vás sice nevidím 
ale vím že j§em vámi vidín

$ dávám se na útěk, závidím 
Jsem hýčkán i nenáviděn.

■d Od hlavy vede zrnit elektrod
J ti za sklem se ti hrabou v paměti 
a a mozek klade chabí odpor
J a národ - Jak hromosvod hromadí napití.

;; Metodu stará Jak lidstvo samo 
ž" vědecký názor, cukr a bič 
- né Já sem neohtil, nehi ní mimo 
S nenechávej te ně tu, neodcházejte pryč.

3 Zelená znač^ že znse můžeš 
8 červená naopak - rána šok stop 
9 ť.dy by přeci dávno míli kvést růže 
$ sám sobě nevědomky' kopeš svůj hrob.

J 7 hlediska vyššího principu mravního 
“ rodí se myšlenka - hlásí se o čin 
~ sebevražda tvého bližního

není už Jen Jeho věc - 
Je to také tvůj zločin.

Jdu hlavou proti zdíc 
že nejdou otevřít vím, co mi zbývá ? 

; v poslední chvíli nikoho uvidím
Jako já - mlčí a zpívá.

Co se řinou děláte ?
Nechci se rozdvojit
v hlavě mi tuhne šedý kus cementu
a hlas za sklem zavelí z ”očpojíť"

Kumt písni
konec zpěváka konec experimentu



 ARMÁDY NOCI 

Povídali ml 
že můžu jíst oo hrdlo ráčí 
ale zakázaná pokrmy 
patří k dětským hrám 
sotva po nloh natáhneá niku 
křlíí r to štaflí to stačí 
útek bych 7. jejich rámů 
ale zrovna nevím kudy kam.

Po costč se poutníkovi 
vždycky nčco plete 
kráčím proti limuzínám bohů 
škarpou plnou kvitů 
blřloovó křičí r uhnflte z cesty 
stůjte, Jdflte 1 jdčte ! 
a tak se vččn* včků ooltáä 
na rozhání dvou svitů.

Královno Wool královno Dne 
je ml čím dál tím víc záhadná 
ze kdekoliv se sejdou 
dva a nebo tři 
aby vžívali Wo0 ve jménu Tmy 
stačí aby Jeden povstal n řekl r 
ječtá Jsme tu MY •

A jde nás vío a vío 
půjdeme dokud máme síly 
hrajte el na vojáčky sami 
my jsme vás dávno opustili 
Tnljdeme ruku v ruce 
až do soudnýho dne 
až už nebudou armády Wool 
ani armády Dne

Armády Dne pochodují 
nocí se plíží armády Dno 
v rojnicích se proti sobi valí 
zlatí heretici a proroci 
ani Bůh už nezná 
hodiny ani dne.

Královno dní královno nocí 
čím dál vío lidí 
se vzpírá Mool 
Wa váži orloje hodiny 
prává celou blil 
než jsom sl stačil srovnat čns 
navždy se zastavili.

Ale kdekoli se sejdou 
dva a nebo tři 
aby vžívali Noc ve jmrtnu Tmy 
stačí abychom povstali a řekli» 
jeSt* Jsmo tu MY !

Bránil Jsem ne Jí Jako áaáok ve tmi 
chytla mi blgbítoká Fúrie 

‘ dunělo těla Madona Deoibella 
viděla ve mni víno která stéblem vypije

Padl Jsem Jí Jako list k nohám 
a žebral na kolenou o radu 
vyhekla s zadarmo nechci - prodám 
Jíl. stále dál. Jdi stále dál, 
Jdi stále dál, Jdi stále dál, 

; střelíá si taky na nikoho zezadu.

Rachot padajících mostů metalizovaný cit 
popelníky plné po odchodu hostů 
separovaný blahobyt 
kdo dá vío, kdo přijde po nás 
kdo nás odstřelí zezadu ?
Mluví se o nich, né 
mluví se bohužel taky o nás 
chudák Je milionář a žebrá o radu.

Málokdo má u eebe na vío 
’ než kolik mu kdysi daly sudičky 

na tlustě namazaný krajíc 
sedají padlé duße lidičky. 
Je nas už na sviti tolik 
že jeden druhému kradem náladu 
rozhlídni se kolem sebe t 
sobec, narkoman,politik,terrorista, alkoholik 

■ ti väiohnl na nás míří zezadu.

Polykái prach píseinýoh bouří 
reflektor stráže tě ze tmy rve 
hvizdy na hladině louží 
tetelí vesmír celý od krve. 
Madona Deoibella ti sráží k zemi 
prosí3 jí naposledy na kolenou o radu 
umlátí ti k smrti 

o žádné neví 
a potom se na tebe líbezn* usměje 

potom se na tebe líbezni usměje 
podává ti ruku a v ní drží pistoli 
Jdi stále dál, Jdi stále dál 
střelfi sl taky na nikoho zezndu 
ntřelíS sl taky na nxkoho zezadu...

VIDEO 2000|

Na video si mi natáčel 
ministerskej synek 
v Melodii o mni v rubrice 
"Jak Já to slyáím" 
píSe soudruh Donovan 
■ŮJ neúspěšný film 
se hrál s uspiohea 
v prázdných letních kinech 
sám sobi stojin nodolem 
akorát coby námět na román.

Svit le plný 
zákazů, vyhláiek a přihláňek 

í kdo se v ton ná vyznat 
určitě něco popletu 
Než mi rozemelou kola dějin 
mezi sebou na prájek 

1 skládám svou píeen písní 
; středního doletu.

Nikdo má svý děti rád 
• jinej Je rád týrá 
jeden říká s mír 
a myslí přitom na válku 
malý trpaslík Země skončí jednou 
Jako velká Černá díra 
ve výhni tavícího tyglíku galaxií 
objeví teleskopy vyspělejších civilizací 
- totální polárku.

lodičky mých nadějí se blíží mračnu 
nestižuju si
vím byl Jsem z mnoha stran varován.

1 Nikdo přestal hrát...

tak Já^zase 
alespoň na malou chvíli začnu 
aby poměr sil Dobra a Zla 
ve světí zůstal zachován.

Nikdo má svý děti rád 
a Jinej je rád týrá 
jeden říká r mír 
o myslí přitom na válku 
malý trpaslík Zemi skončí jednou 
Jako velká Černá díra 
ve výhni tavícího tyglíku galaxií 
objeví teleskopy vyspčlejBloh civilizací 
- TOTAINI polárku.

MADONA DECIBELLA



SNAD NÁM NAŠE DĚTI PROMINOU
Nejdřív jsme si přísahali věrnost 

‘ n pak Odcházeli za Jinou
Hostii nn záhoncích suchopárů

- mIí .-.as? íbcnou krajinou 
i "aäf mysli Občan velel zmatek 
r "nevxř nikomu nad ’O"
S ještě- doznívaly pionýrský sliby 
I n už začínali obracet.

[ První lásky začínají v páru 
[ závratná Jak tobogán 
I umíme se propít k ránu 

ty Jako dáma, já Jak dán
s A přímočarým dětským tužbám 

•e centy začínají klikatit 
strýček občas ztratí slívko 
- Jenom se neztratit.

7 úderech se točí korouhvÍčky 
každý v tanečních Je don ohnán 
v zákoutí duše hoří svíčky 
noc dává zaznít pochybám. 
Inčlč stránky památníků 
nás náhle vůní pohladí 
kroky zazděné do chodníků 

' pády z dvacátého podlaží.

Tik dožíváme sťny zašlé slávy 
i Jeden za 18 - druhý za 20 
. každou chvíli Jiná Jiný 
i už začínáme obracet.
j Místo nás tu mohli zpívat jiní 
; slova písní šustí Jak oelofdn 
i kde chybí nápady chybí i činy 
i ukládám za prázdný rám.

■ AÍ se chvíli honí zase Jin* 
I unikám všem nástrahám 
i malý vrhaj dlouhé stíny 
í no píšu hned sám roztrhám 

Všechno děláme jen napůl 
í at to jiný vylepší 
i slova mluví - mlčí činy 
i v prapodivným nárečí.
I
■ A nad vším trůní osamělý pěšák 
Š hájí bílá místa šachovnic 
I proti černé věži bílý věžák 

ve hře kde král neznamená nic 
Práv-5 skončili dva roky prázdnin 
zavíráš knížku a naráz ni o 
jedovaté ostří skály 
pářoů kýly vratkých plachetnic.

b
; Být čokoládou do perníků 
i to v jistém věku unaví 
I když má člověk navíc kliku 
s kouká se spíš vytratit
I Začínáš spíš myslet na svý dšti
I no to jak je uchráníš 
E své vlastní cesty od,10 k 5 
j žít jen tak jak se dá žít. 

ř Ser. se točí svět se hroutí 
E Jsme živé cíle,terče na pouti 
j staří blázni staré lásky 
I nás neopustí do smrti 
■ A až nás skolí chtivé oči 
| radar! co vládnou krajinou 
■ smrtka v orloji se pootočí 
| - snad nim naše dšti prominou 

snad nám naše děti prominou 
snad nám naše děti prominou.
’I, . ......... —    .!• wi ■ i11 -■ -----

NitkY
Rozum ten ml Jenom říkáf 
už si toho udčlnl dost , 
srdce z posledních sil vzliká: 
pitonost,pitomost,pi<omoat. 
Co je to napsat - generační píseň“ 
zahrát a na všechno se vykašlat 
a neohat toho 
kdo by si Jí ofotil poslouchat rád 
nahrát na kazeták 
a to o čem já zpívám vymazat.

Být zn zrcadlem zrcadlem 
perlou sviním,neuměním,ps<m žrádlem 
být generačním hrdinou 
anebo degenerovaným zrádcem 
zlatým rouchem,perským šachem,spodním prádle®« 
Neomezeným vládcem.

Pevoluční píseň 
teroristka na hondě, tisíc sto kubíků 
v koženém sáčku na holeém těle 
v holínoe rezavou trubku 
povídá r hele Pepíku 
Jestli ses celé roly nepretvaroval 
- tak jdem ! 
a pomohla mi trochu pravým hákem.

Patříš k nám,patříš k nám, patříš k nám 
sebrala mi prachy 
sebrala mi všechno co nám.
Nasedl jsem neochotně zn ní 
přidala plyn a v první zatáčce cč setřásla 
odcházím za horizont 
kulhavě Jak Chaplin.

Prázdný parky za ostnatým drátem 
kuvárny v rekonstrukci zavřený 
pode mnou se otevírá kráter - 
číče jsou dány 
nitky v dálkom-^ru skrížený. 
Krysy se plíží koncentrákem 
cíle jsou dány 
nitky v dálkoněru skrížený...



Přiznán se,že ač jsem • jeho vystoupení v Praze věděl již měsíc dopředu,ještě týdeo, 
ba oěkolik dní před koncertem jsem váhal a ani pocta,které se mu dostalo udělením 
Grammy pro rok 1988 za "nejlepší jazzový koncert roku",pro mně ještě neznamenala do
statečný- důvod k tomu abych si zaběhl do svého oblíbeného předprodeje v Melantrichu. 
Ostatně jak to s těmi "Grammy" chodí.výmluvně dokazuje skutečnost,že obdobné pocty 
se dostalo veteránům Jethro Tull a to za údajně nejlepší heavymetalovou kapelu !!! 
Kromtoho jsem pořádně ani nevěděl,kdo to ten Brecker vlastně je a jaký-že jazz to 
hraje a teprve po zjištění,že ho vlastním doma na poměrně solidní desce s Cobhamem 
a že se jeho scundu dá říkat jazz rock,jsem si vzpomněl na léta kdy jsem tuto muziku 
horentně baštil»neváhal ject do Budapeště schánět elpíčko skupiny Passport a občas 
zašel i do Reduty,- zejména na Viklického. Ani nevím proč,ale nějak časem u mně ten 
zájem ochabl,dost jsem zpopíkatěl a taky "zpupíkatěl",a tak ještě že byla výše vstup
ného nízká a přijatelná. Za stopadesát by mě k účasti asi nikdo nepřinutil,pokuá bych 
neměl jasno oč jde,... což jsem zdaleka neměl.
Podpořen alkoholem v krvi a zjištěním,že Vepř,- tedy Prase (vysvětlení pro neznalé: 
obé je úzce spjato s oblíbenými přezdívkami redaktora M6) snad poprvé,nebo podruhé 
(abych mu nekřivdil) v životě přišel přesně na sraz,jsem se záhy ač s lístkem k stání 
ponořil do útulného a maximálně pohodlného křesla Sjezdového sálu a zde nadevšechna 
očekávání splynul s emocionální»náladovou a barevně pestrou hudbou,která místy už s 
tradičním jazzem neměla mnoho společného. Ani mi nijak při té nádheře nepřišlo,že to 
křeslo na kterém bych se nejraději rozvaloval do omrzení.nebylo rozhodně instalované 
pro můj zadek,... avšak ti,jimž náleží už se tam též nebudou rozvalovat dlouho! 
Sjezdový sál může někomu připadat chladný.studený.nepříjemný svým posláním,ale jedno 
je fakt,je pohodlný.prostorný.rozhled je ze všech míst nádherný a ta akustika !!!, 
to je na naše poměry skoro neuvěřitelné. Nevím kdo Breckera a jeho kumpány zvučil, 
jestli to byl našinec,jak mnohdy bývá zvykem,či si ho přivezli z Ameriky,každopádně 
ozvučení snad převyšovalo i možnosti mého gramofonu a kdyby mě někdo zainteresovaný 
tvrdil,že to celé bylo playback z kompaktu,tak bych mu snad i věřil.
Na obdobné ne-li ještě lepší úrovni byla hráčská zručnost čtyř účinkujících. Ačkoliv 
výsledná hudba byla rozmanitá,atmosférou občas i easy listening,místy připomínala 
podmanivě melancholickou filmovou hudbu,místy působila jak blahodárný new age,jindy 
zas koketovala s prvky nepříliš v jazzu častými a naopak i dávno prozkoumanými,hlavní 
prostor zde přeci jen dostávala ekvilibristická sóla všech čtyř členů z nichž hlavní 
pozornost byla upřena na hvězdu večera Michaela Breckera.
Sympatický»černooděný milionář s copánkem a vysloveně nepózerským vystupováním,jenž 
za svou kariéru hostoval již na mnoha významných deskách světových hvězd a to nejen 
jazzových ale i rockových a sám i několik sólových nahrál (viz níže uvedená diskogra- 
fie-z časopisu jazz-forum),transplantoval své myšlenky,emoce a noblesu jak do tencr- 
saxofonu tak i do zázračného dechového syntezátoru Akai EWI s nímž předváděl zvuková 
kouzla srovnatelná s nejvyspělejšími kytarovými "krab-i čkaní". Symbióza a kompaktnost 
soumdu celé kapely,nás tupý sólistů v jim určeném a velice hojném improvizačním pros
toru, samozřejmá zručnost bicmena,kontrabasisty a pianisty,to bylo to,co nás přes dvě

MICHAEL 
 

BRECKER
2. 11.

PALÁC 
KULTURY



hodiny obklopovalo a zároveň nechávalo relaxovat v celém prostoru sálu. Škoda,že 
chybel další stalý člen souboru.kytarista s prý znadné rockpVvmi vrtochy Mike Stern 
snad mohlo být jejich vyšleme dílo ještě více přijatelné,vřelejší a komunikativněj
ší. Takhle nás s M6 napadali myšlenky poněkud víc než rozdílné. Moje hlásaly něco 
o radosti a optimismu čišícímu z interpretované hudby,která sice postrádala ten čer
nošský temperament ale byla svá "bílá" a nemyslím si.že c to méně hodnotná, jeho nao
pak něco o chladu a strohé amerikánske profesionalitě. Myslím si,že pravda bude někde 
uprostřed,ale každopádně po koncertě pln opojení jsem byl schopen za reprízu vysolit 
i těch stopadesát.

<2$
MICHAEL BRECKER
SELECTED DISCOGRAPHY

FALÄC KULTURY PRAHA as a leader

DON'T TRY THIS AT HOME — Im
pulse 42229 MCA
MICHAEL BRECKER — Impulse 5980

with Steps Ahead

MAGNETIC — Elektra 60441-1
MODERN TIMES — Elektra 60351-1-E
STEPS AHEAD — Elektra 60168-2
PARADOX — Better Davs 7044
STEP BY STEP — Better Davs 7020 
SMOKIN' IN THE PIT — Better DavS 
7010

with The Brecker Brothers

DETENTE — Atlantic 19238 
STRAPHANGIN' — Arista 9550 
HEAVY METAL BE-BOP — Arista 4185 
DON'T STOP THE MUSIC — Arista 
4122
BACK TO BACK — Arista 4061 
BRECKER BROTHERS — Arista 4036
with Billy Cobham

CROSSWINDS — Atlantic 7300
TOTAL ECLIPSE — Atlantic 18121
A FUNKY THIDE OF SINGS — Atlantic 
18149
SHABAZZ — Atlantic 18139
INNER CONFLICTS — Atlantic 19174

with Dreams

DREAMS — Columbia 30225
IMAGINE MY SURPRISE — Columbia 
30960

with Pat Methenv
80/81 — ECM 1180



čtyřicetiletý MICHAEL BRECKER je dnes jedním z nejoslavovanějších,nejna- 
podoberanéjších e nejvii vnějších saxofonistů současného jazzu.Po hudební
ho světa vstoupil před dvaceti lety»postupně byl členem jazzových a jazz- 
lockových souborů Dreams, The Brecker Brothers Bsndíspolu s bratrem,trura- 
petistou Randy»),Steps Ahead a nyní vede vlastní skupinu The Michael Bre
cker Quartet.Krone toho hrál s řadou rockových a popových hudebníkfi(n8př. 
Frank Zappa,Mark Knopfler)a jako studiový hráč se zúčastnil nahrávání ví
ce než^500 velkých desek ze všech hudebních oblastí.Svůj první solový pro 
jekt však nahrál až v roce 1987 pod názvem ’’Michael Breckerdeska byla 
kritikou vyhlášena za ’’Jazzové album roku” a Brecker "Jazzovým hudebníkem 
roku".V roce 1988 následovalo další album s názvem "Don t 'Try This At Ho
me*’ a Brecker konečně získal cenu Grammy(cena amerického gramofonového 
průmyslu),na ktepou byl již několikrát nominován,a to za "Nejlepší jazzo
vý koncert roku 88”.
Před časem uveřejnil rozhovor s Breckerem měsíčník JAZZ FORUM.

-Tak jak to vypadá s tvojí kapelou,kterou jsi dal dohromady v roce 1987?
-Jsme pořád spolu a chystáme se v tomhle složení na turné.Je to fantasti

cká parta:Adam Nussbaum na bicí,Joey Calderazzo na piano,Mike Stern na 
kytaru(v Praze nehrál - pozn.red.)a Jeff Andrews na elektrickou basu(v 
Praze hrál na kontrabas - pozn.red.).Mám radost,že s nima můžu hrát,je 
to kapela,která opravdu zní.Myslím,že už jsme našli svou parketu.Tak 
trochu kloužeme různými druhy hudby a děláme to po svým.Naše ^muzika je~ 
hodně ovlivněná akustickým zvukem,ale elektrickému se^nebráníme.Jsme ně
co mezi.Hrát s Adamem trochu víc fusion je pro mě zajímavý,protože on 
je vážně ovlivněnej bebopem,takže to s ním jinak zní.Jinak o každým z 
nich toho nemůžu moc říct.Původně jsme hráli s Kenny Kirklandem,kterej 
se ovšem vrátil ke Stingovi,takže jsem pak zavolal Joey Calderazzovi. 
Joey je mladej talentovanej pianista,kterýho jsem potkal,když jsem učil 
na Škole v New Yorku.0 Mikovi Sternovi toho taky moc neřeknu.Je prostě 
neuvěřitelnéj.Myslím,že už je dostatečně známej,protože jeho technika a 
jeho styl jsou vysoce objevný.Je to silnej muzikant,v každém smyslu to
ho slova.No,a Jeff Andrews je perfektní "přikrývka” pro mě a pro Mika. 
Nahráli jsme desku "Don t Try This At Home”.Kromě členů mojí kapely jsem 
pozval Jacka DeJohnette,Charlie Hadena,Herbie Hancocka a houslistu z 
Nashvillu,Marka 0 Connora.Je to znova v základech jazzová^deska,ele asi 
trochu dobrodružnější,než ta předtím.Chtěl jsem,aby se^každej z muzi
kantů zapojil do práce nadesce.Zabralo to spostu přemýšlení a spoustu 
času udělat album s tolika hudebníkama,ale myslím,že se to povedlo.Na
vazuje to na moje první album.

-Kolem tvého nového nástroje,dechového syntezátoru EWI,byly zpočátku ně
jaké kontroverze.Musím ti říct,že jeho zvuk zrovna moc nebaštím.Nezdá 
se ti,že by to chtělo "ještě něco" ?

-No,to nevím,jak tohle můžeš říct,EWI nemá jeden zvuk,ale spoustu odliš
ných zvuků.Možná., že máš problémy s posloucháním elektrických zvuků vů- 
bec?V zásadě je EWI prostředek pro ovládání a kontrolu několika dalších 
syntezátorů,které jsou velmi prckoumané.Myslím,že technicky je nutné 
ujít ještě dlouhou cestu,rozvinout přirozený výraz toho nástroje.Ale 
začal jsem snad dobře a hraní na něj mi působí potěšení.Otevřel mi hod
ně jiných dveří.Chci v tom pokračovat a dál se učit a vyvíjet v jeho 
ovládání. z z v
Ted si myslím,že jeho použití je efektivnější v hraní naživo,nez pri na
hrávání desky.Na mojí nový desce ho budu spíš používat k vytváření »arev 
a odstínů,k orchestraci.Moje nová deska bude víc do rhythm+blues a tady 
je mnoho možností pro jeho použití v tomhle kontextu.Když jsem^byl napo
sled na turné s Herbie Hančočkem(1988 - pozn.red.),EWI mi přidělal mno
ho povinností navíc.Měli jsme elektrickou basu,perku.se a bicí.Já jsem 
vystupoval jako člen rytmický sekce.Seděl jsem a hodiny^hrál na EWI ry
tmickou kataru.Fungoval jsem taky jako druhá basa,vyráběl jsen zvuk per- 
kusí a občas na to i soloval.

perku.se


■Některé věci,které děláš,znějí jako několik nástrojů najednou.Jsou před- 
progranované na computeru ?
rCástečně.Našel jsem cestu, jak vést hlavní zvuk nástroje skrz programy R I 
skrz křížení suplovaných zvuků tak,aby byl schopen hrát akordický v po-| 
|hyblivých hlasech.Ted to zas zkouším trochu jinak.
•Podílel ses na vývoji designu toho EWI ?
rJenom velmi povrchně.Nástroj navrhl a vyrobil chlapík jménem Nyle Steiner 
Původně jich udělal jenom 20 - 30 kusů.Všechno překrásné nástroje»vyrobe
né rukama,občas trochu hrubé,ale velice promyšlené.Pak se toho chytla vel
ká japonská elektronická společnost Akai.Základní návrh si vzali od Nylea 
a vyrobili to za použití těch samých komponentů,ale o hodně solidněji. 
Pak kontaktovali nás několik,kteří jsme už na to hráli.Odjel jsem do Ja
ponska, udělal turné a pomohl jim trochu s nápady pro další úpravy nástro
je.Ale říkám,jen velmi povrchně - jenom v maličkostech,které by udělaly 
hr^ní lehcí a pohodlnější.
Ted tento nástroj používám asi z padesáti % času,který hraju.Chce to hod
ně praxe,hodně experimentování a hodně programování.Může trvat ještě roky 
než objevím všechny jeho možnosti.

•A co tvůj tenorsaxofon,kdo vyrobil ten ?
•Je to značka Selmer s náústkem od Dave Guardaly,který ho nazval ’’Brecker 
model”.Plátek je materiál LaVoz.Mám tenhle nástroj už 15 let a kupoval 
jsem ho už použitý.Asi to není žádný vynikající nástroj,ale pro mě je to 
jediný,s kterým se cítím dobře.Prostě pro mě je to úžasný ságo,ačkoliv 
kamarádi nechápou,jak na to vůbec můžu hrát,chacha.Vyzkoušel jsem řadu 
saxofonů při hledání toho pravého a nakonec jsem se vždycky vrátil k to
muhle.
Jednou jsi řekl,že 90 % tvého stylu jsou vlivy,kterým jsi vystaven a 
zbylých 10 % je tvých vlastních.Můžeš zkusit upřesnit těch 10 % ?

• To těžko.Jsou to nějaké věci v harmonii,určitá východiska,mo^e názory, I 
na rytmus a barvy.Jsou to věci,které se vylepšují a samy vyvíjejí s lé-I 
ty hraní a jsou to věci,které pramení v praxi,jako způsoby,jak hraješ | 
i"hady”,
•Muzikanti obdivují tvou techniku a perfekcionismus.Vypadá to,že nikdy 
neděláš chyby.
•To nelDělám spoustu,spoustu chyb.Myslím,že někdy jsou ty chyby nejzají-| 
imavější část mýho hraní.Učil jsem se to od svýho bráchy,když jame byli I 
hodně/»ladí. Chyby jsou někdy to nejlepší a pak pracuju na chybách bě- | 
|hem sola,chachacha.
•Během7P. e 80.let ses pořád víc věnoval studiové práci jako studiový 
hráč.
rJo,stal jsem se známým jako studiový hráč.Je to srandovní»protože v New| 
Yorku mě považují za odpadlíka. •
■Za odpadlíka ?
Studioví muzikanti mě nikdy nepovažovali za studiovýho hudebníka,proto
že jsem pořád hrál mimo New York.Jen tak jsem proběh město,udělal spou
stu desek se spoustou lidma,vždycky na ságo - udělej to rychle a zase 
zmiz.Opravdoví studioví muzikanti,žijící v New Yorku,dělají celý dni 
jenom to.AU já jsem byl tady a hned zas tamhle.Nahrával jsem na spoustě! 
desek,ale nezabralo mi to moc času.Mohl jsem hrát na pěti deskách den
ně.Vypadalo to,jako že žiju po studiích.Studioví muzikanti v New Yorku 
se tomu smáli,protože jsem se kolem toho nikdy nemotal moc dlouho. 
Za ta léta jsi hrál s mnoha rockovýma hvězdárna.Byly tam nějaké speci
ální "komety”,na které vzpomínáš ?
•Bylo spoustu,spoustu nezapomenutelných momentů,až moc na to,abych to ta
dy všechno říkal.Miloval jsem nahrávání s Jamesem Taylorem,Parliaments, 
Funkadelic,Cameo,Joni Mitchellovou,Freddie Hubbardem,Johnem„Lennonem. 
Frank Sinatra byl pro mě velký dojetí.S Dire Straits byle zábava,vždy



cky Jíiluju Marka Knopflera a jse”' Jeho velkej fanda .Udělali jsme spolu 
desku a hrál Jsem taky na jeho hudbě k filmu.
I v jazzu i mimo jazz je spousta talentovanejch lidí.Pro mě je pop music 
rovnoprávná jazzu a beru ji velice vážně .Věl jsem kHku,že jsem mohl dě
lat e těmahle lidma - s mými oblíbenci.
-Hrál Jsi někdy s Milesem Davisem ?
-Ne,ani nevím proč.Nemám žádné vysvětlení.Upřímně řečeno,teá už je na to 
pozdě.Trávím příliš mnoho času prací s vlastní kapelou,vyjma krátkých 
šňůr s jinéjma.Příležitost hrát s Milesem se už nikdy nevrátí,myslím,že 
to stejně nikdy nebylo moje přání .Měl jsem ho vždycky rád,každou jeho 
kapelu,a mám i tuhle .Baštím jeho současnýho saxofonistu - Kenny Garreta 
Je to úžasnej hráč.

-Lidi mají tendence dělit tuhle muziku na dvě rozflílné kategorie - main
stream jazz a jazzrook.Myslíš,že jsou to dva zásadně odlišné světy ?

-Jsou rozdílné,ale pro mě se protínají.Jsou to velmi rozdílné způsoby 
jak hrát rytmicky,harmonicky.texturálně.Ještě pořád to vidím jako mož
nost multi—rozhodování .Jsou to různé,ale k sobě se vztahující termíny. 
Rád hraju muziku přímo ovlivněnou bebopem a taky rád hraju na elektro
nickým pozadí.Rád obojí míchám nějakým zajímavým způsobem.Rád kombinu
jú elektrické a akustické nástroje Jeslím,že to může být velice efektní

-Slyšel jsem,že klub na Sedmé Jižní,který jsi vlastnil se svým bratrem, 
je zavřený ? (jazzový klub,který založili v roce 1977)

-Ten klub fungoval osm let .Podíleli se na tom tři lidi .Já s bráchou jsme 
byli ti nepřítomní vlastníci.Nepodíleli jsme se na denním chodu klubu, 
ačkoli jsem to zkoušel v roce 1987 obnovit.Měli jsme s tím vážný prob
lémy a nakonec jsme hodili ručník do ringu.Potíže byly s tím pitomým 
zákonem o kabaretech,kterej tehdy nabyl na významu.Plat ili jsme pokuty 
každou noc.To byl poslední hřebík do rakve.Ale hodně mi tahle zkušenost 
přinesla,bylo to dobrý stát taky na druhý st raně. J e dnat s hudebníkama 
bylo teda občas šokující .Za jistil jsem si dost vyhlídek do budoucnosti, 
když jsem stál na tý druhý straně stolu.

-Taky jsi tam příležitostně vystupoval.
-Nojo,hrál jsem tam dost často.Bavilo mě to.Zaži li j»*e tam spoustu pě-1 
kných chvil a opravdu toho ne litu ju Jeslím,že hlavní věc,kterou jsem I 
se tam naučil,je že to už znova neudělám,chacha. •

Michael Brecker with Mike Stern: ‘I wanted to put together a group that really 
could have an indentity and stay together.” photo: Elena Carmtnati

-Navštěvoval jsi někdy nějakou skutečnou hudební Školu? 



■Ne,učiljsem se doma, vyrůstal Jsem s hraním.líůj táta Je klavíri sta,mat- 1 
ka Je malířka a taky trochu hraje na piano,sestra Je planlstka a brácha,| 
žejo,hraje na trubku.Takže Jsem vyrůstal s muzikou.Nikdy Jsem nenavštěvo 
val hudební školu,ačkoli Jsem chodil do různých kratších kursů.Do letní 
hudební školy .Přišel Jse^ na Indiana University původně kvůli hudbě.ale 
ivolil Jsem si výtvarné umění .A nevydržel jsem tam dlouho.V devatenácti 
Jsem odešel do New Yorku.Od té doby často studuju soukromě a pořád v tom 
pokračujú.Beru hodiny u různých lidí.V rjým vzdělání Jsou velký díry. 
Loni jsem bral lekce u Dava Tiffanyho,výbornýho saxofonisty z New Yorku. 
Jinej excelentní učitel,u kterýho má® čas od času konzultace,je Joe 
Alert .Pro mě je dobrý tu a tam brát lekce na saxofon, opravit si nově 
zažité špatné zvyky nebo zkoušet zavést něco novýho.Zjisti 1 jsem,že je 
dobrý se s někým spojit a mít tak nějakou "zpětnou vazbu“,a myslím si 
to pořád.Taky jsem studoval kompozici,bral hodiny na klavír.Zdá se,že 
čím jsem starší,čím se moje koncepce stává rozvinutější.tím větší meze
ry občas zjlBtím.A čím víc toho znám,tím toho znám vlastně míň.Takže 
když jsem občas zrovna v New Yorku,zkouším se trochu vrátit a vyplnit 
nějaký ty vakua.Například loni Jsem studoval kontrapunkt,což jsem nikdy 
předtím nedělal.
-Stává se tl často,že jsi sám se sebou spokojen ?Tak nějak v klídku ?
•Když hodně hraju,tak ne.Než vylezu na scénu,potřebuju se dostat do varu. 
A lip hraju.když předtím cvičím.0 tom není sporu,mám lepší kontakt s 
nástrojem.Ale někdy,když jsem třeba neměl příležitost cvičit,nastupuje 
něco jinýho - spontanelta,svěžest .Ale cvičení Je důležitý .Když mám čas, 
cvičím hodně .A když jsem doma,mám sklony cvičit min.A pak zas přijdou 
výbuchy energie .Jsou týdny,kdy jenom cvičím a pak zas týdny,kdy se za
jídám o jiný věci.
líáš nějaké koníčky mimo hudbu ?
•Ne,nemám koníčky Jako takový, jako třeba letecký modelářství nebo sbírá-l 
[ní známek .Věnu ju čas relaxaci a trávím ho se svojí ženou,zrovna čekáme I 
Idítě.Rád si zajdu na dobrý jídlo a rád chodím do kina. I
■žiješ teá v New Yorku ?
•Žil jsem tam dvacet let a ted jsme se se ženou přestěhovali do Westehe
stem,města na sever od Yorku,protože Jsem chtěl změnu.Nicméně jsem se 
nechtěl stěhovat moc daleko.protože hudební život klokotá právě v New 
Yorku.Takže do města je to Jen půlhodinka autem.Jsem tam,protože chci 
zůstat v kontaktu s městským životem a současně fnoctfřijít domů a vi
dět kolem sebe nějaký stromy.

’Pracuješ ještě občas společně s bratrem ?
•Ne moc. aspoň ne tak, jak bych si to přál .Jsme oba dost vytíženi konáním 
různých turné,takže se nevidíme celý měsíce .Je to dl vný,protože Jsme 
bývali neroz dělitelná dvojice .Když Jsme ve městě,pracujeme společně - 
-natáčíme štúdiovej materiál a příležitostně si spolu zahrajeme .Nemá
tne žádný aktuální plány pro revival Brecker Brothers,ačkoli v budoucnu 
tu ta možnost existuje.
•Stejně, mys lim si,že zvuk tenorsaxofonu je jeden z nejlepších zvuků v 
jazzu.Je v tom celá esence téhle hudby .Pro mě jsou pořád Ještě nejlep
ší momenty v tvojí muzize,když zmáčkneš svýho starýho tenora.
•Jo,je to nádhernej zvuk.V jazzu pořád ještě je mocná síla.Pořád Je 
krásný mít možnost se vyvíjet - pokračovat v tradici některých starých 
věcí a experimentovat s novýma,nestát,ale pohybovat se.Vždycky Jsem 
zkoušel přistupovat k hudbě s určitým ob jevit elským duchem, což často 
dává příležitost ke kritice.

přeložil
upravil HONZA
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kultury WROCLAW
/ ZPRACOVÁNO PODLE OČITÝCH SVĚDECTVÍ ČTENÁŘŮ ZÁDVOJKY /

Na počátku listopadu, na počátku toho měsíce, ve kterém se pSh ne;xe_ 
kaní událo to - co jsme nnozí tak dlouho a toužebně očekávali £ 
co jsme již témě? doufat přestávali, nebo alespoň přesouvali možnost 
naplnění našich nadějí do oblasti příštích pětiletek...,tak na po-" 
šátku tohoto měsíce, se prvn/ listopadový víkend, koná V ve Wrocle 
Ti - DNY ČESKOSLJVENSKE NEZÁVISLÉ KULTURY.
Na počátku tohoto měsíce, se nám to zdálo odvážné, odvazující a pro
vokující - že se takovýto festival /už/ může konat v ještě dort dávna 
pevnými okovy nerozdělného bratrství spoutané krajině našich socsouse 
dů.Ale to všechno bylo teprve na počátku tohoto městce. A tak isne se 
již mnoho dnů před termínem konání festivalu, při náhodných i nená-' 
hodných setkáních, navzájem propírali v kolotoči nezaručen? zaruče
ných informací.. .’’hele slyšels vo tom ?...ve "’roclawi fakt lo ?.... 
a je to na beton?....no řikali to na Chnbařovicích.... jasně 1e*to* 
tutový... .Volá Blondýn z Banský BystriCe to tak;/ říkal.*.! ^ele a 
můžeš sehnat to pozvání ?..,. tak jedem ne?!!!...,..
Takže se tedy nakonec /tedy přesněji na začátek/ vykrystalizovaly 
dvě skupiny čtenářů zádvojek, která byly dychtivý proniknout v tomto 
pro naší nezávislou kulturu, tak památném víkendu, do pom^x npda-L 
leké Wroclaw i.Ano ano skupiny byly bohužel složen;/ pouze ze čtenářů 
nebot pány redaktory ze dvou třetin festival příliš nez£iW neb"’ 
jsou blbí, nekultúrni a antifolkaři a já zbývající manuální třtina naší redakce jsen nur,cl v potu tvíře d?'t na totalitnít# Uho 
nevýrobní struktury, takže mi již nezbývalo, na výlet do ^rod^i 
sil, peněz ani dovolené. rucxawi
Tedy obě skupiny byly proniknutí dychtivý, leč i ony, podobně Wo 
většina "cestovatelů za hranice všedních kulturních dnů"

v tvář horlivým bačům-h_ídačům stádečka v naší ohradě.

rok který
TRVAL

měsíc



Druhá Část našich Čtenářů která vy
razila o den později " u- nemčls 
šanci stejně jako spoust« dříčích 
potencionálních triu** í^kázmého 
kulturního ovoce. V z’ ledem k obrov
ským frontám kšenucbt tvých poláků 
vracejících se z Rakousby byl pro
nik přes hrrn'cc obtížn; i< kdyby se 
t + rářcům závor odbavovat chtělo.
A ono se .lim, navíc tnksi - z nija
kých záhadných důvod’* - vůbec nechtěj 
lo.0 mnoho lépe nedopadli ani nešls- 
stníci, kteří se k úniku zn hráni ce 
všední totalitní reality pokusili 
zneužít ČSD r nebyli trk proz<rtr í 
/což tedy nebyli/ že by si zskoxp ill 
lístek jinam než do ^rodaui. Takto 
byli honci Socialisticko Teroristické 
Bandy /nebo co vlastně ts zkratka 
znamená...?/ a jejich prisluhovač i 
velice snadno odhaleni a vytříděni 
ještě před hranicemi v duchu hesla 
v tu chvil) ještě ne existujícího Ob- 
Čanského Fóru - Oddělte zrno od plev ' 
Přesto se na konec ’"roclawské divad
lo / na otázku které Troclrv.ské di
vadlo to bylo,dotazovaní velice přesně 
upřesnili - že”takový normální'/ při 
příležitosti Dn* Nezávislé Českosloven
ské Kultury, docela slušné zaplnilo 
přibližné I5OO /Stsndo-Gruldův odhad/ 
až třemi tisíci /tvrzení štvavých vy
sílaček řízených diverzními centrála mi/ 
nezávislých divák*. Z čehož prý nejmé

ně 80 bylo ze zahraničních zdroj* - tedy češi, moraváci a jiné národ nos- 
tní menšiny /ehe ehe/. Nezávislé kulturnční sestávalo hlavně z koncert* 
folkových muzikant* a to jedna); z těch zatoulaných za ohradou, tedy ? 
KRYLA,HlľľKY »T^EŠŇÁKA / a jiných ovogných vín - viz foto/,KARÁSKA a FAJTA 
či VAJTA nebo VEITHA nebo jak, nebot nikdo přesně neví ani jak se vyslo
vuje, natož jak se píše, a jednak z těch naše stádečko neopustivších, 
tedy ? NOHAVICI,NOSE,STŘEICHIA,RÝNSKÉHO a P. DOBEŠE. Při Čemž mnoho ds 1- 
čích oveček z našeho stáda, k4eré se také připojit chtěli, jäco např.
Plíhal či Merta - uvízlo za ohradou.No a je také pravděpodobné, ?e 

naši čtenáři-informátoři na nikoho z vystupujících zapomčli / ostetn* 
známe je že.../ 
Dalšími součástmi Dnů nezávislé 5s. kalčr byly také projekce film*, 
mimo jiné např. Žert a Skřivánci na niti / které teď doufám uvidíme 
i mi tady v ohradě/, výstavy obraz* - na kterou ovšem ty z naší ohrád
ky nedocestovalv, takže bylv vystavován;" pouze prázdné rámy a výstave 
fotek z let 1?é8 a ledna 1Q3? spolu s různými výprodukty nezávislých 
nakladatelství / zdě ovšem zádvojkn chybila - narozdíl od podobné' vý
stavy v Památníku národního písemnictví nazvané "Zakázané knihy" kde 
mezi všemi těmi Vokny a Revolvery vítězoslavně trůní.Ano ano! zédvQjte 
/zasloužen*!/ v Památníku národního písemnictví!!!/ 
Dále byl nedílnou ideovou součástí nezávisle kulturr/ch dnů, také 
seminář o středoevropské kultuře v totalitních režimech, na kterém 
měl svůj příspěvek i Stanislav ?., který v té dob* právě ve Wrocl?wl 
dlel v ilegalitě,leč samotného semináře, se z pochopitelných důvoď' 
osobně neúčastnil, narozdíl od agent* STB.
Pokud se týká samotného průběhu koncert*, což nás čtenáře zádvojky 
zajímá asi nejvíc že... / pro up~esnxní sámje^také považuji zs čte
náře i když pravda připouštím, ze to nevypadá ze bych po sob* své 
články četl - ale čtu články kolegů přeci!! tedy n*kdy>8 některých/ 
tak k tomu musím bohužel zdrlit, že oba vyslýchaní byli v jeho po
pisu dost zdrženlivý a 1 pres m1rný stupen mučen., mi toho mnoho 
nenafučíkovali. Pouze mi sdělili co se jim líbilo a co re. Takže

ohradou.No


ani ce

Standovi se nejvíc líbili Nor, Hutím ,Tf-eäňŕk * bo-o1 * T*í °'1 Jp 
dy O kterých dókoncc tvrdí, íe byli lepil ne? ty 
lištičkám světě zntoulnné/výborn* Stašku’/. Měn* , n •
získal Knírek n Kry? fcW, d^. , r; h.-jdV
jetí, nebot já jsem v poslání dob? toho nn "cuknn? V ; . j 
našeho národa Kryla - začal dost nosnéset .Všem je’° oh'| • 
říkám sorry ale je to tak.Okamžik key jsem vyslechl 1 v
podání dua Karel and Karel pat-f v mzm život* k nej\. 
nejtrapěn*jším.Ano uznávám re je to tec v dob* n/"Oon n vr.n, ’’ení 
pocit neuvědomělý a nesprávný aje bohužel - b^io to^ - K. nemo.m 
nedoplnit výrok kterým se KK ted všude ponoří 7 1k rc"
ryjeme držkou v zemi - tak z nás přestaň dřlat blby— /
A jak to viděl Grübln ? Nel<bilce /raději Oeoznač’]» zato v^: 
vyzradil kdo se mu líbil, takže :Karásek,Třéšnák a ’-UukE, 4'?“,$®. 
tito dva posledně jmenovaní stali nejusp*šnějšími v ti t ^mtnimini 
anketce.Což zřejmě Hutku rozradostnilo a povzbudilo nr t0^1 • f re
se svými posluchači ve "’roclawi rozloučil zvoláním * "i % A KOK V 
PRAZE !!!" což většina posluchačů v tu chvíli vzala_jako^poveceny 
vtip... Chudák Hutkr v tu chvíli jen těžko mohl tušit^jaK pesimistic- 
kéjc to zvolání, že ten rok nebude trvat ani celý m*s>c to v tuto 
chvíli asi netušili ani všetušící agenti Skupiny Tušících ^'stroni* 
/nebo co ta zkratka vlastně znamená...?/
Cesta zpátky se nakonec pro naše Maestro Tomba Clen Boys ukázala 
vlastně složitější než cesta z ohrady ven.Tnto”druhé část” festivalu 
kterď se odehrála na hranicích byla neměně "veselé”^jeko Dny samot
né.Nejprve strávili asi 15 hodin čekání ve front? před hranicemi a 
p^k je bačové- strážci ohrady pobavili nejprve důkladnou prohlídkou, 
při které jim zabavili výtisk Gazety Vyborczy,nenahranou kazetu a 
Gruldovi jeho zápisníček-ir.timníček a pak je postáli k "humornému” 
zhruba půlhodinovému výslecku.Jehož průběh se vám pokusím přiblížit 
ukázkou několika dialogů /volně převyprávěno/? 
vysvětlivky s HTV - horlivý celní vyšetřovatel

MTB - Maestro Tomba boys
HCV:"Tak co jak se vám to líbilo?” /lehce ironicky/ 
MTB:"No líbilo”/sborově/
HGVs”Hiavně ty protistátní hesla, že!”/vítyzoslavn?/ 
MTB:”Tam žádný protistátní hesla nebyly"/zarputile / 
IICV?”Ale neříkejte my to tu máme všechno dobře 

nahraný!!” /ještě vítězoslavněji/
MTB;”Hmmhmhm / nesouhlasně a ještě zarputileji/
HCVr"A co vy vy jste si to nenahráli ?”/§ medově podezíravým 

úsměvem/
MTB:"Ne,protože jsme počítali s tím, že byste nám 

to sebrali" /s předstíraně bezelstnou naivitou/
HCV:"Ale prosím vás to jsou jen pomluvy štvavých vysílaček 

řízených diverzními centrálami” /ulisn?/
MTB?"No ale když to máte dobře nahraný vv, tak 

byste nám to mohli přetočit, žejd"/s ještě výrazněji 
předstíranou bezelst-

Načež s.horlivému celnímu vyšetřovateli nou naivitou/
mizí z tváře medový usmě^ £ nahrazuje ho 
výraz "po požití obvzlášt kyselé okurky" 
přes který procedí...

HCWTo si budete muset říc panu Nohavicoví 
to je nato expert.” /s neskrývanou záští/

MTB:"......... " /mlčí a myslí si”dobře ty vole necháme si rcradit 
od odborníka”/

/konec ukázky/

Po této humoresce nechali naše přátele ješt* chvíli "vykyss.t” při 
čemž jim ještě znovu zabavili drui.ý výtisk "Gazety Kyhorc.zej” který 
si nejmenovaný člen MTB /’’byl to Ejmls! - l>hni Fučíku!" / provoka
tivně před celní salaší rozbalil.Nakonec jim vrátili pečlivě vymazáno 
nenahranou kazetu a Gruldovi zápisník /zřejr* poté co ri pečlivě?



zsnsall tölefoni čísla všech jeho milenek a kemarádek ~ a^e Giiudo 
neboj to už teJ není žádné konkurence, nebol spák to uz dneska není 
žádná zajištčná existence/Gazety výborné jim Voak nevjátili, neb . i 
je zřejmí nwUSlli doífet... a pak už Je kp^hUProvOpll p . 
zaslíbeného ráje uvnitř naší ohrádky aby mohli dál uspčšnč m 
rozvinutou totalitní společnost .Všechno to a_e nakonec yOpaUx ji
nak Jenže to už je "other story" kterou ostatné všichni dobre 
zná ti ?No a to je všechno co se ml podařilo 7. očitých svědků, zu použití 
mírného stupni mučení vypáčit.Dobrou noc!

P.S. neboli P.C. /post coitum/
A my všichni kteří jsme se do ^roclawi nedostali, nám se nezbývá 
než tišit na letošní ”Dny nezávislé komunistické kultury v Albánii" 
Pokud se tam ovšem dostaneme.Držme si palce. Nashledanou v Tirani!

NEJ pouštěnější LP desky v roce 1989

/?1 x/ - DUNAJaBITTOVÁ /Panton 88/
/17 x/ -D.VOŇKOVÁ-ANDRTOVÁ /Živá voda/,V»MERTA. /1 Panton

I. /14 x/ - JOY DIVISION /Closer/,O^VATEL_GxC^ /Tak Tak/

/15 x/ - UB-40 / Rat in the kitchen/
/l? x7 - ENYA /'Vatermark/, LOJZO /Ticho po plešine/
/li x/ - COCTEAU TUINS /Treasure/.PRECEDENS /Včž z pí sku/,ZIYO/wifOn/
/10 x/ - P.SKOUMAL /...se nezblázni/,IZRAEL /Duchowa rewolucja/
/ 9 x/ - SMITHS /l/,VIDIEK / Nechajte si iu/,M.PROW a FRAMUS /Snad 

nám našo dčti/,K.PLIHAL a E.POSPISIL /Supraphon/
/ 8 x/ - STING /Nothing like.../»MANFRED MANN'S EARTH BAND /Somewhere 

in Afrika/, 4AD /lonely is an Eyesore/,O.HEJMA a ŽLUTÝ PES/?/ 
Z KOPCE /Panton 89/, MALE WOO-UOO /Polekie nagrania/, 
JABLKOŇ /Devátá vlna/,

/ 7 x/ - TRIJO/Panton 39/tASPM /Hotel š tíško blues/,Me Loughlin,Meola
' LUCIA/The night in 8f/,JOY DIVISION /unknown Pleasure’^ 

MINIMAL COMPACT /Raging souls/P.GABRIEL /So/,GREENPEACE,

v diskotéce MIRKA 6



Davida Bowieho zná dnes již leckdo,jedni - ti zasvěcenější ho sledují už od jeho 
uměleckých začátků spjatých kupříkladu s hitem Heroes,druzí mu přišli na chul zejmé
na po veleúspěšném Lp Let s Dance. Na rozdíl od mnoha ostatních je David Bowie osob
nost od které se nikdo neodvrací a zůstává jí věrný,což je i můj případ.
S požitkem hltám písničky z jeho zatím poslední studiové desky Never Let Me Down,ne
mohu se vynadívat na jeho úchvatné dvouhodinové "live" video Glass Spider tour,vydané 
ke konci roku 1937,cítím,že tento borec bude mít co říci i za deset let,zkrátka tako
vých jako on není zrovna mnoho ...
Letos se pokusil vyhodit své fanoušky ze sedla,záměrně se ukryl pod název nové kapely 
TIN MACHINE u níž chce být pouze jedním z pěti jejich členů (dále - Tony Sales,Hunt 
Sales,Reeves Gabrels,Kevin Armstrong). Samozřejmá se mu to nemohlo povést tak,jak by 
sám chtěl,ale určité změny tu přece jen patrné jsou. Zejména sound v porovnání s jeho 
obvyklími skladbami dost zdrsněl,přitvrdil,zpřímočařal,Bowie odhodil image společens
kého člavěka a vrhl se do jámy lvové. Už žádné stadiony ale turné po západoevropských 
klubech,ostatně ani deska nedostoupila takového komerčního vrcholu jako jeho solová 
alba. Nechrne však nyní mluvit samotného Bowieho,tak: jak mi ho z polštiny ochotně při 
oblíbených tupiacich piva ve Skořepce»přeložil kolega Bon-Za Z

Bowiej Jsem člověkem velice společenským,mám rád společnost,rád si povídám a jsem 
nesmírně rád uprostřed lidí. Musím se přiznat,že před založením Tin Machine 

jsem se čím dál tím víc odcizoval svým hudebníkůa. Jak se turné stále rozrůstaly, 
tak se mi zdávalo,že musím přijímat víc rozhodnutí a že všechno spočívá na mojí hla
vé. Když máš na trase pod sebou dvěstě lidí (viz obrázek),tlak odpovědnosti a stresu 
tě prostě přitlačí. Je t® těžká volba kdy nic nemůžeš schodit na ty druhý,bez přes-

- Neuvěřitelně.
—společenský
----člověk “—

DAVID
B0WIE



távky slyšíš otázky od chvíle co se ráno probudíš až do konce dne. P© devíti nešicích 
jseš z toho úplně hotovej. Nakonec se stalo nezbytností abych se zapojil znova do 
skupiny . Teáse můžu zeptat Reevese v kolik máme zvukovou zkoušku...
Je to pro nně nezvyklé,když za nnou někdo přijde s nějakou otázkou a ja mu můžu říct: 
"Nevím,zeptej se Hunta." Nikdy dřív jsem nebyl v postavení,abych si mohl něco podobné
ho dovolit. Prožil jsem velký šok na začátku sedmdesátých let,kdy jsem se ocitl v po
tížích z důvodu neschopnosti manažera. To byla vlastně příčina proč jsem se stal stále 
větším maniakem v kontrolování svojí kariéry. Řekl jsem si,že už nikdy se nedám takhle 
podvést - těžce jsem pracoval a nic jsem z toho neměl a byl jsem opravdu ze všeho a ze 
všech rozčarovaný. Zabolelo mě to,- zabolelo tak silně,že jsem si řekl "Už nikdy . 
Nikdy víc už nebudu mít žádnýho manažera,budu si vše dělat po svým,poněvadž sám vím 
nejlépe co chci udělat." Nakonec to ovlivnilo veškerou další mojí Činnost ale tenkrát 
jsem si myslel "Ne nic nemůžu vypustit z rukou nebo z toho nic nebude,jakmile na to 
šáhne někdo jinej,tak už .to neni to o co jde mně". Ale jakmile se člověk naučí potý
kat se s tím břemenem,přináší mu to výborný pocit.

?/ Písničky nahrané na desce Tin Machine povstaly v atmosféře velkého entuziasmu 
- znějí jako by byly nahrané na živo během zkoušky a ne ve studiu. Velmi uvolně
ná atmosféra panuje také na koncertech,

Bowie: Staráme se aby všechno bylo plynulé»nekoukáme se na žádný 
předem ustálený pořadník písniček,to znamená rozhodujeme 

se jakou skladbou zakončíme koncert - bývá to obvykle Under The 
God - ale jinak se především chceme přidržovat zásady "Call and 
Response",to znamená reagovat na ovzduší panující mezi diváky. 
Není to žádné show,žádná skladba nemá předem dohodnutej konec, 
prostě "prásk" a už letí další. Celou dobu riskujeme a to je jed
na z těch věcí,které mi vyhovují. Nikdy se neví jak se bude vyví
jet instrumentální vrstva,nikdy nemůžete předvídat kdy skladba 
skončí. Občas se to stane dřív než se naděju a někdy to může tr
vat celou dobu. Az do této doby jsem byl zvyklí na přesně rozep
sané aranže,kdy bylo do poslední noty známo co se stane za chvíli.

Teä,když jsem v týhle^kapele tak se můžu například rozhodnout,že už nebudu dál zpívat 
a ostatní muzikanti at si poradí jak umí.

?/ Je to nějaké nové vtělení Bowieho,nějaká nová strategie ?

Bowie: Udivuje mě,proč se najednou objevují podobné termíny. Jednou jsem si řekl,že 
strategie se rodí tehdy,když se něco povede a každej se pak toho drží aby z to

ho vytřískal co nejvíc peněz. Ale já vyjma několika případů,které se více méně ukáza
ly jako omyl,jsem se příliš nespojoval s komerčním úspěchem. Když jsem ho dosáhl,tak 
mi to stačilo a zase jsem obrátil pozornost k něčemu jinému. Proto nechápu,proč se v 
mém případě objevuje pojem strategie.

?/ Je poslední trasa reakcí na extravagantní Glass Spider turné ?

Bowie: Bezesporu ano,ale má to větší spojitost s poslední deskou. Líbí se mi některé
veci z Tonight a dal mam rad materiál z Never Let Me Down,ale jsem rozčarovaný 

z toho co se s ním stalo. Nebyl nahrávaný s nadšením,spadl do studiovosti a to do ta
kové míry,že v polovině nahrávání jsem odešel na sváču,ostatní jsem tam nechal a říkal 
jsem si: "No co,nekde v tom všem jsou ukryté 
písničky a časem se sami nahrají. Ale nemusel 
jsem se k tomu tak stavět,protože některé z 
těch skladeb jsem měl ©pravdu moc rád.

?/ Jediné vážné manko tohoto turné je ne
dostatek materiálu. Tin Machine dispo

nuje pouze repertoárem z jediného alba...

Bowie: Nejsme ještě připraveni abychom podnik
li vlastní turné. Chtěli jsme zatím je

nom trochu vystrčit nos do světa a zjistit jak 
nám chutná společná činnost. Jak se ukázalo, 
přinesla nám opravdovou záplavu emocí.
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V r»ce 1961 Jeden anglický rolník,vedle toho také spisovatel 
a hudebník,uveřejnil knihu e názvem "THE NEA HORSES HOEING 
HUSBANDRI" (Jak správně okovat koně),kde kromě praktických 
rad pro kování koní rozebral také teorii mezi hudbou a životem • 
Jmenoval se Jethro Tull

20+1 let rockové legendy

20 Years of Jethro Tull

Je o mně známo,že nejsem zrovna moc velký staromilec a že zpravidla to, co má Jen 
trochu starší formu a datum vydání,bez rozdílu házím za hlavu. To se týká především 
hudby,kterou Jsem začal pořádně vnímat okol© sedmé třídy základní školy,tedy někdy na 
přelomu sedmdesátých a osmdesátých let. Po několik let příštích mnou lomcovaly pojmy 
jako Pink Floyd,Who,Ufo.Uriah Heep,Genesis,Deep Purple a jiné, z nichž jen málo se jich 
dochovalo v mám víc aež podvědomí až dodnes. Občas si rád nostalgicky poslechnu ty Uri
áše pro jejich melodičnost a famózní vokály,Zeppelíny,kteří jsou snad jediní,kteří se 
nepřežili,každopádně ani jedni ani druzí již nepatří mezi mé největší star a v mém že
bříčku se pohybují někde v povzdálí. Je to i případ Jethro Tull,mých korunních princů 
prvé poloviny osmdesátých let,vlastním většinu jejich desek,dodnes mám na stěně dva 
velká plakáty Andersena (10.8. 1947) a vím,že pro mne ještě nedávno mnoho znamenal.
I proto jsem s radostí přivítal možnost mít nahranou video kolekci Jethro Tull,vydanou 
u příležitosti dvacátého výročí nesmrtelnosti této kapely.
Není to podívaná převratná ale informačně zajímavá už z hlediska vývoje tělesa,jeho 
obměn,stylizací i zachování své určité vlastní tváře. Jednotlivé clipy,záznami z kon
certu v Madison Square Garden či pouhopouhé sestřihy z televizních vystoupeni jsou zde 
propojeny četnými monology Andersena,zástupců firmy Chrysalis u nichž nepřetržitě na
hrávají a konečně i fanoušků. Až překvapí,že prostor nedostanou vůbec ostatní členové 
skupiny. Na jedné straně je tu neoddiskutovatelný fakt,že Anderson není žádný velký 
demokrat,vždyt u kapely se po dobu jejího trvání vystřídalo snad pětadvacet hudebníků, 
tedy žádná stálest sestavy,ale je tu ještě Martin Barr (17.11. 1946),věčný kytarista 
souboru,jenž po boku démonického zpěváka a čaroděje s flétnou je již od roku 1969, 
kdy vystřídal k blues příliš inklinujícího Micka Abrahamse. Myslím si,že on by rozhod
ně neměl být tak přehlížen,vždyt větší oporu na kytarovém postě Anderson nikdy nenašel.

Úvodní skladba TO Be Sad Is A Mad Aay To Be,představuje jakýsi černobílý televizní zá
znam z roku 1969,klasické bluesové číslo ještě se spoluzakladatelem Abrahamsem. Vzápě
tí se skokem přeneseme do nejromantičtějšího a zároveň nejvlastenečtějšího Jethro Tullo- 
vského období a nezapomenutelnou baladou The Whistler z roku 1977 si připomeneme jejich 
saad nejlepší desku Somgs From The Wood na které kulminovalo spojení rocku,písničkářst- 
ví a Jejich domovského,tedy skotského folklóru,tomu všemu odpovídá i image skupiny na 
clipu. Následuje kratičký záběr a návrat do roku 1970 se skladbou .Teacher s níž se spo
juje první bluesově pojaté období skupiny.prezentované alby This Was,Stand Up a Benefit, 
ta následná deska,přeslavné Aqualung už znamenala odklon. Na video albu se však Ander
son nechce úporně držet sledu desek dle diskografie a proto nám předkládá tři záznamy 
ze slavného koncertu v New Yorském Madison Square Garden,vysílaném přímým přenosem do 
celého světa ("chcete mně snad namlouvat,že jste to neviděli!!!"),c»ž v té době defini
tivně posunul» skupinu mezi největší světovou elitu. Nejprve je tu tedy This As A Brick 
ze stejnojmenné desky vydané v roce 1972. Proslýchá se,že prý první Andersenův solový 
projekt (vlastně rocková opera).opírající se jen o dvě monotématické skladby se smysle- 



nýn příběhem osmiletého chlapce,jenž ve své básni 8e zřekne své vlasti,Boha a života 
a zavdá tak estré kritice a represím ze strany tehdy všemocných učitelů. Následuje 
píseň .Songs From The Wood,ti tulní z desky o které jsem již hovořil a po ni teprve při
chází kýžená pecka Aqualung u které se jen a jen můžeme přesvědčit,jak a kterak Ander
senovi sluší pisničkářský kabát, typický- zejména pro nedoceněnou desku z reku 1975 Min
strel In The Callery. Sérii tří písní z proslulého koncertu jehož neměnnou obdobu před
stavuje i dvojalbum Bursting Out,ve své době mnou nejposlouchanější "ži vak", vzápětí pc. 
nezbytném^onologu vystřídá střídmý clip další titulní písně stejnojmenné desky, Heavy 
Herses jez nás překlene do roku 1978,tedy do počátku poněkud kritického období Jethro 
Tull. Asi i proto Anderson toto období na videu velkoryse vynechá a alba Stermwatch 
a "A" vypustí už i za předchozích koncertních šňůrách. Zamrzí však,když na videu pře
létneme ar do roku 1984 ke klipu Lap Of Luxury z průměrného alba Under Wraps,přičemž 
vynecháme tak úspěšné a neváhám tvrdit,na tu dobu vynikající až převratné Lp Broads
word And The Beast (1982),citelně zasažené tehdy módní vlnou novoromantiků. Flétna 
zde ustupuje do pozadí na úkot agresivnějšího.hutnějšího a zejména celistvějšího zvuku 
syntezátorů prokládaných kytarovými partiemi,znát je přítomnost zejména nového k^áve- 
sisty P.J. Vetteseho a prvého pořádného producenta v jejich historii Samwella - Smitha. 
Neméně dobrá je i oficiálně prvá sólová Andersonova deska z roku 1983, Walk Into Light, 
využívající zejména zvukových možností syntezátorů,které tehdy Andersona tak ohromily 
a okouzlily. Skok s ojedinělou zastávkou je však ještě delší a tak nás přenese až do 
roku 1987. Balady She Said She Was A Damicer a Budapest,značně ovlivněné tvorbou Dire 
Straits a to natolik,že jsou až zaměnitelné,rychlá vypalovačka Steel Monkey hnaná ku
předu pulsem syntezátorů a konečně Jump Stay s hutnými kytarovými riffy,tu představují 
clipy (zároveň by se dalo říct i hity) z jejich poslední studiové desky Crest Of A Kna
ve. Nejde o dílo zas tak dobré,aby zde bylo prezentováno hned čtyřmi kousky,jde spíš o 
reklamu tehdy novému albu.přiblížení současnosti kapely,snad i nastolení řečnické věty: 
"Nežijeme jen z minulosti". Dobré jméno Jethro Tull sice jimi nic neztratí ale rozhod
ně také nic nezíská. Anderson se tu představuje jako sentimentální stařík sedící za 
syntezátorem ve svém studiu,který nezastírá a ani nechce zastírat,že už není nejmladší. 
V prvé baladě se vyznává k lásce k Moskvě a zpívá (tedy pokud jsem to dobře pochopil) 
"Hej miss Moskvy,pověz nám své story",načež v druhé.nezvykle křehké písni,se rozplívá 
nad Budapeští.tedy nad městy vpravdě revolučními (třeba teň napíše o Praze,když se tak 
rázně přihlásila o slevo). V Steel Monkey zas běhá pc střeše zaskleného výškového domu 
jako kdyby z mrtvých vstal,načež v citelmě průměrné Jump Stay,zpívá v šálku pro pár 
snobských hostů mezi něž se vetře otrhaný vousáč - symbol bájné Jethro Tullovské posta
vy - Aqualunga. Závěrečná Too Old To Rock'n roll,Too Young To Die již s titulkami,hit 
z roku 1976,uzavírá tuto videokazetu. "Příliš staří na rock n roli,příliš mladí na umí
rání", to je nostalgická věta,která z pohledu dnešních čtyřicátníků v řadách Jethro Tull 
zkrátka a jednoduše sedí a je tou nejlepší,nejvystihující a zároveň nejupřímnější teč
kou za videem,které jen v nezbytné krátkosti doprovodilo pěti album stejnojmenného náz
vu,tedy 20 Years Of Jethro Tull,obojí vydaného na sklonku roku 1938.

K recenzi jejich poslední studiové desky jsem přistupoval v návaznosti na předchozí 
článek,tedy i v čerstvém připomenutí si léty již oposloucnaných desek,které jsem považo
val za stěžejní,konkrétně: Aqualung,Minstrel In The ...,Songs From The ... »Broadswordd 
až po tu z doby výše popisovaného videa Crest Of A Knave. K Rock Island jsem tedy nepři
stupoval jako k desce,která by nenavazovala na minulost,či se od ní nějak distancovala, 
či jen lišila,ale jako k dalšímu produktu dílny Jethro Tull. Jako taková mi i s ohledem 
na to co už má Anderson za sebou»připadá jako příšerná a bez diskuzí jejich nejhorší,co 
kdy mohli natočit. Předznamenávajícím faktem už bylo i to,že předchozí Crest Of A Knave 
"úspěšně" hledalo inspiraci u Dire Straits a mimo nich ji už nenacházelo nikde,natož u 
sebe. Na Rock Island se vydal Anderson svou vlastní cestou,ta už ovšem dávmo vede do 
slepé uličky na jejímž konci je ta samá studnice z které čerpal pc dvacet let. Že je 
vyschlá bez sebemenší známky života,tedy invence »jednoznačně dokazuje kolekce devíti 
písní z nichž pouze Heavy Water pozvedá solidní kytarový nápad a Another Christmas Song - 
krásná balada připomíná svou dojemností kostelní vánoční mše,... nic víc zde k nalezení 
není. I ta profesionální rutina studiové práce,zde působí dost mdle a komplikovaně.



Robert Plant



A JEHO DESKY
V noci z 24. na 25.září 1980 se prakticky uzavřela tvůrčí historie super- 
ßkupiny Led Zeppelin tragickou smrtí bubeníka Johna Bonhama.Přesto však 
Jejich příběh stále ještě není dopsán - 1 když kulm«nační období jejich 
tvorby je kladeno do první poloviny 70.let .Nikdy nepřetržená nit zájmu 
o jejich muziku náhle nečekaně zesílila koncem této dekády a objevila se 
1 řada epigonů - z těch známějších Cult.Mission.Whitesnake(alespoň na 
poslední desce),nedávno se rozpadnuvší Kingdom Come aj .Pro mnoho lidí 
jsou i dnes**zeppelini* jediným myslitelným vrcholem rocku.nejlepší sku
pinou všech dob.Skutečně ovlivnil^ rockovou hudbu jako málokdo jiný a 
její dějiny by bez nich vypadaly úplně jinak - za to mají své nezastupi
telné místo v rockovém pantheonu nesmrtelných.Ani neví The Edge z U 2, 
jak paradoxně zní jeho výrokt“Nikdy jsem se nezajímal o heavy metal,nebo 
něco podobného,ale Led Zeppelin jako jediná z těch kapel,měli něco do se
be .“Stereotypní nálepky otců hardrocku a praotců heavy metalu,tak důsled
ně na Zeppeliny lepené,neodhalily ani desetinu z jeich rozmanitých hudeb
ních tváří,které můžeme vyčíst z 10 LP desek.A právě U 2 mají s"Led Zep” 
více společného,než by se na první pohled zdálo - velkolepá stadiónová 
všeobjímajícnost statisíců diváků,stylotvorná a vysoce hodnocená hra ky- 
taristů(Page/Edge), charismatické osobnosti zpěváků(Plant/Bono),vítězná 
tažení Evropanů na Ameriku,podobné nástrojové obsazení,využívání tradič
ní hudby (Hues, country,folk) .A snad jen hysterie kolem U 2 by mohla být 
důstojnou soupeřkou “zeppelinománii“ sedmdesátých let.
Jaká však byla tato “jůťácká“ osmdesátá léta pro tři bývalé zeppeliny ? 
Baskytarista a klávesista John Paul Jones se po dlouhých letech odmlky 
objevil ,v roce 1988 jako producent desky Children už zmíněných Mission 
(velmi úspěšná - viz předminulá Zadvojka).Jimmy Page skládal hudbu k 
filmům, věnoval se multisklerotickému vzpomínání (jak tisk uštěpačně nazý
val občasné zseance se starými kamarády Jeffem Beckem a Ericem Claptonem), 
zakládal neúspěšnou novou kapelu The Firm a utápěl se v chlastu.První, 
poměrně vydařenou desku Outrider vydal v roce 1988.Nesmíme také zapome
nout na dvě vystoupení “Zeps"v osmdesátých letech,ovšem pouze příleži
tostná - první na Live Aid v roce 1985(Jones hrál pouze na klávesy,basu 
a bicí obsluhovali tehdejší Plantovi spoluhráči Paul Martinez a Phil 
Collins),druhé v roce 1988 na čtyřicátinách firmy Atlantic Records(na 
bicí s Bonhamovým synem Jasonem).
A co Robert Plant ? Jeden z nejvýraznějších představitelů expresívního 
zpěvu,nadrženého agresivitou, drsností, drásavými výškami,který se stal 
vzorem pro desítky pokračovatelů ? Stal se při hledání nové vlastní tvá
ře nejaktivně^ším,nejcílevědomgjším a nejuspěšnějším z bývalých Led Zep
pelin.První solovou desku vydal už v roce 1982,ve stejném.v němž byly 
posbírány střípky nahrávek a nevydané fragmenty z celé zeppelinovské 
dráhy jako ’'posmrtné’' LP Coda .Plant ovo album se jmenuje Pictures At Ele
ven a trpí zajímavou schizofrenií.Jakoby se ohlížel dozadu za Zeppeliny 
s zároveň se díval někam,kde tuší obrysy svého příštího já.Spojil se s 
kytaristou a skladatelem Robbie Bluntem,který se ukázal jako velký ek- 
lekt ik, schopný překlenout různé žánrové oblast i.Trochu této metodě chybí 
originalita,která je ovšem nahrazena univerzální použitelností .Ze zná
mých jmen zde zasedl za bicí Phil Collins, dvě skladby oživil tvrdý bušič 
Cozy Powell(hrál snad ve všech známějších hardrockových kapelách a uva
žovalo se o něm také krátce jako o náhradě za nebožtíka Bonhama).Shodou 
okolností obě strany zahajují a uzavírají velmi zeppelinovské skladby - 
- za zmínku stojí především hutná,pomalá a těžkotonážní Slov; Dancer(zde 
právě bicí Powella;a Mystery Title,jakési rychlé hardrockové reggae. 
Blunt si zase vyhrál ve dvou sladkých ploužácích Moonlight In Samosa a 
Like I ve KeverBeen Gone,které ovšem nemají sílu a tah zeppelinských 



bluesových ploužáků,ač se příjemně poslouchej í .Konečně skladby Fat Lip 
a Pledge Pin znej jasně ji vyznačují Planta budoucího. První t nich minimali
sticky monotonní uhlazená melodie s automat ickýtp bubeníkem, druhá se zta- 
jemnujícími klávesami a nezvyklým saxofonovým selem v závěru.Ostatně,klá
vesové rejstříky jsou používány ve velmi širokém měřítku a změkčují a za
hlazují případné drsnost 1(kterých 1 tak už moc není).
Přestože Plant v některých skladbách ztrácel pěveckou jistotu,album jistě 
potěšilo všechny zeppellnské fanoušky.Hned v následujícím roce se ale 
přihlásil s novou deskou,která přinesla překvapivou a nečekanou - a hla
vně úplně jinou - kvalitu.Nese název Principle Of JĽpments (angU c ký ter
mín pro jeden z Newtonových fyzikálních zékonůJ.Představuji si,s jakými 
rozpaky to poslouchal nějaký staromilský hardrockový zarputilec,žádající 
si něčeho,co už mu Plant v té době nechtěl dát.Skladatelský tandem nese 
opět značku Plant/Blunt,i parta muzikantů je stejná(pouze Powella vystří
dal ve dvou skladbách Barriemore Barlow - ex-Jethro Tulí).Jedná se v pod
statě o popové album,rockem jen lehce odkojené.Zvuk je čitelný,nepřetí- 
žený a křehký,klávesy jsou vypíchnuty na úkor kytar,které většinou jen 
vybrnkávají základní motivy,jsou použity computerové programy,bicí auto
maty .Snad jen úvodní Other Arms zní vzdálenými ozvěnami prvního elpíčka 
a ještě vzdálenějšími ozvěnami zeppelinovskýml.Svým ^usavym rytmem se 
ale určitě hodila do každé diskotéky.Chytlává Hessin With The Mekon za
se nezapře lehké dotyky rytmy reggae .Nejlepší skladbou na desce je ovšem 
Wreckless Love,rytmicky promyšlená,s orientálními motivy kytary 1 kláves 
ve vzájemné změti s bicími a Plantem v nejlepší formě,křičícím,šeptají
cím i zalykajícím se jako muezzin na minaretu.Jsou ^u i nudné kusy - In 
The l'ood,v rozporu se svým názvem bez nálady a Thru With The Two Steps, 
která po slibném začátku přejde do banálního popíku s dost odporným klá
vesovým přislazováním.Všechno ale zase spraví příjemně šlapající Horizon
tal Ľ«parture a závěrečná Big Log,jemná a vybroušená skladbp s ševelivý- 
mi sbory za Plantovým vroucným projevem.Deska je to zkrátka povedená a 
není divu,že si ji Plant zubynehty bránil v interview’ s všetečnými a sar- 

ritiky.
<------ kdysi a nyní

Mnohem tvrdší odsudky recenzen 
tské obce však stihly Jeho dal 
ší album, Shaken *n Stirred z ro* 
ku 1985.Hudební kritici(alespoň 
někteří^si zřejmě stále ještě 
n$-sleli,že Plant se sveze ne 
explozivní vlně heavy-metalu a 
vrátí se k tvrdému roekuJMísto 
toho se však opět vytasil s je 
dnoznačně popovým, příjemně ne
agresivním albem,navíc určeným 

daleko víc k poslechu,než k nějakému křepčení .Některé R:rerl Plant 
melodie jako by byly přímo stvořeny pro deštivé a me
lancholické večery v setmělém pokoji.Produkce se oproti předešlé desce 
ještě zlepšila,všechno čistě a ostře zvoní,nelze se však ubránit dojmu, 
že tento nablýskaný a bezchybný zvuk a instrumentace zakrývá invenční 
nedostatečnost(nebo spíš unavu),projevující se u některých skladeb.Novi
nkou je zapojení ženských doprovodných vokálů.Především první polovina 
desky působí na první poslech trochu nemastně neslaně,to se však při o- 
pakovaném poslechu mění,jako by se písničky jedna za druhou vyloupávaly 
ze skořápek .Druhé stráni vévodí především asi nejlepší skladba celé des
ky Easily Lead;v těsném závěsu jí ale šlapou na paty Doo Doo A Doo Doo, 
Little By Little a hlavně závěrečná Sixes And Sevens.
Přestože Plant mohl do jisté míry předvídat negativní reakci tisku,nene
chal se zlákat ne cestu kompromisu a jednoznačně šel za vlastní předsta
vou hudebního výrazu i za cenu možného rizika komerční prohry .To je v dm 
šním skrznaskrz obchodním světě populární hudby nanejvýš sympatické.Ten 
nejlepší a nejsympatičtější dárek si ovšem Robert Plant připravil ke svýi 
čtyřicáti^ám v roce 1988 .Po tříleté pauze se objevil jeho zatím nejvyda
řenější solový počin pod názvem Now And Zen.



Fs ténjěř heavymetalově stylizovaném obale stojí Plant v majestátní rytíř
ské póze se sebejistým výrazem ve tváři J^á proč .Už po prvních taktech pr
sní skladby vás její dumavá a velebná melodie,správné naostřená kytara a 
hymnické ženské sbory přesvědčí,že $ádná z deseti skladeb na desce nemůře 
být slabá.A dostavil se i komerční úspěch.
ílavní Plantův spoluautor a partner Phil Johnstone vykládal v tisku, jak se 
Plant stále programově »říká všeho,co by mohlo poukazovat na zeppellnskou 
Inspiraci .Ale všechno je jinak .Hned ve dvou skladbách alba se kytarově vy
řádil Jimmy Page(jedna z nich je ta vychválená úvodní).Plant mu zase po- 
tohl na jeho Outrideru .Poprvé od rozpadu kapely zařadil do koncertního re
pertoáru staré zeppelinské pecky - The Wanton Song,Trampled Under Foot, 
In The Evening.A zase zpět k albu - ve stylu rockové parodie na rapové 
ilodějny použil ve skladbě Tall Cool One (to je ta druhá s Pageovou kyta- 
rou)řadu motivů ze zeppelinských hltů(riffy z Whole Lotta Love,The Ocean 
j především Custard Pie). t t
Uálokde uslyšíte tak dokonale potvrzené úsloví,že novou a úspěšnou písni- 
5ku dělá především kabát - zvuk,aranžmá, producentská práce .Po této strán
ce je deska maximálně vyvážená.nic se necpe dopředu,nic nikde netrčí.Klá
vesy jsou víc vzadu,než dřív,ale kytary ne domí nu jí .Všechno je namícháno 
ve správném poměru,skladby jsou neustále osvěžovány různými rytmickými 
Ifintlčkami,nečekanými přiznávkami jednotlivých nástrojů,citlivým progra
mováním, vzájemnými propletenci mezi oběma kanály,dynamickým odstíněním. 
Krásná kvílivá kytarová sóla přicházejí vždy v pravou chvíli.správně na- 
echovaná, jakož i chladné kovové vybrnkávání jednotlivých motivů.Za pozor

nost stojí také,jak se tu zachází s velmi 
různorodým hudebním materiálem,s jakým nadhle
dem a lehkostí se autoři dotkli různých hu
debních stylů a vydestilovali z nich jejich 
charakteristickou esenci.
Nejlepší písně jsou ty střední nebo pomalé - 
- Heaven Knows,Ship Of Fools,The Way I Feel. 
Ale i ty rychlejší jsou výborné - Walking 
Towards Paradise^se skvělou funkově chrochta
jící basou,,Dance On My Own^s krásnými kyta
rovými mezihrami),skoro novoromantická Why, 
nebo př^mo rockové Tall Cool One,Helen Of Troy 
a Billy s Revenge.Houpává roztleskávačka Whi
te, Clean And Neat,lehce poznamenaná rapem a 
s promakanými sborovými i sólovými vokály, j^e 
zas jako stvořená pro uklidňující koncertní 
přídave! před odchodem domů.

Kapitola sama pro sebe je Plantův zpěv,zcela suverénní .Jeho hlas zní jako 
ba starých dobrých časů,po dvaceti letech užívání se už nepouští do zrá
dných výšek,zato však oslní širokou škálou výrazových prostředků,měkkou 
ohebností a přiInavostí, dokonalým frázováním.Zkrátka radost poslouchat 
bas jednou špičkový rockový vokální projev,.
Kdyby takovouto desku vydal někdo z monotónních oblíbenců dnešní anglické 
recenzentské obce,sklidil by za ni záplavu superlativů a zase by se mohl 
stát “objevem roku“ v některém z časopisů.Poučeni věkem a muzikantskými 
bkušenostmi produkují staří rockeři jako Plant,Jagger nebo z jiného sou
dku třeba Bryan Ferry,vyzrálé desky pro vyzrálé publikxjm,které nehledá 
generační manifesty a nenaletí na kdejakou pomíjivou módní vlnu součas
nosti,ale dovede ocenit vkus,nadhled,rezervovanost,kultivovanost,rafino
vanost a inteligenci .Za s,vá díla bývají obvykle rezervovaně pochváleni, 
leh jo,prostě nejsou v módě .Skoda, škoda •

Moje přísně subjektivní ©hvězdičkování»Pictures At Eleven***!
(maximum 5 hvězdišek) Princi^l^ Of Moments****

Shaken n Stirred * * * * 
Now And Zen *****

HONZA



Kate Bush



 V království SMYSLŮ
NEW KUSICAL EXPRESS 7.říjne 198? - redaktor Len Brown hovoří s Kale...

Po čtyřech letech, nahrávací odmlky e stálych poznámek e dohadů tisku se 
vreci Kate Bushová do světě! reflektorů,aby vse objasnil a.Setkali jsme se 
v trochu smyslném pokoji jednoho západolonďýnského(přepvchového)hotelu. 
ipeher rozhovoru byly konzumovány ořechy a pomerančoví d.us...
Čtyři roky po Houds Of Love,rok po našem posledním setkání ve společnosti 
tří bulharských babiček,se Kate trochu fyzicky změnila«Stále drobná,při
rozeně starší,pořád dlouhé a obarvené vlasy 8 stále stejně nakažlivý ner
vózní úsměv«Hudebně byla dlouho nepřítomna.Jistě,byly tu kooperace(Gabri
elovo Don't Give Up)»charitativní akce(Amnesty International»Kerry Aid)a 
kompilace The Whole Story,ale deska The Sensual World je její první čer
stvé velké dílo od singlu Experiment IV na konci roku 86.Významná na Kate 
byla vždy schopnost vyvázat se z hudebního světa,uniknout z ’’mašiny” a 
vrátit se po měsících nebo letech s něčím objevným,originálním,na hony 
vzdáleným prostřenému stolu konzumního popu.Jako Bowie let sedmdesátých, 
je Bushová let osmdesátých jednou z opravdových rarit,vyjímek z pravidel. 
Vždy stranou cesty,vždy jedinečná a vždy provokující,jako je i The Sensu
al World.’’Korními kače s hudbou je velmi podobná mil ování” řekl a jednou,tak
že je naprosto normální,že titulní skladbu nové desky odvodila z taiihy 
Janese Joyce ’’Odysseus” - z myšlenek hlavní hrdinky IJolly Bloomové,spoje- 
ných se sexem_a smyslností, ______________________________________________ _ 
’’Nemohla jsem získat povolení k použití originálního Joyceova Textu,takže 
nakonec z toho vyšla píseň o Nolly Bloomové jako postave,která vstoupila 
ze stran knihy do reálného světa mezi vlivy smyslnosti.Na^rozdíl od tam
toho dvourozměrného světa je svobodná,volné se dotýká věcí,cítí zem pod 
nohama,vidí západy slunce,prostě to,jak je svět neuvěřitelně smyslový. 
Jak se potěšit z takové nálady,aniž bys sestoupil na stejnou úroveň smy- 
slovosti?Takže jsem napsala takové věci,o kterých jsem měsíce předtím 
prohlašovala,že bych je nikdy napsat nemohla.”__________________ ____________ 
"Kyslím,že se mi prihodilo to,že jsem o sobě začla uvažovat v úplně ji
ných souvislostech.Dřív,třeba na Hounds Of Love,bylo pro mě důležité ve 
skladbách překročit ten dojem síly,který jsem si spojovala s mužskou e- 
nergií a muzikou.Tentokrát jsem to ale tak nepociťovala - mnohem víc jsem 
se chtěla v hudbě vyjádřit jako ŽENSKÁ,než jako žena,chtějící znít stej
ně silově jako muži.Nakonec je pro mě The Sensual World velmi ženská za- 
leži t o s t. Úplně no vý výraz» cítit se hudebně dobře jako žena’.’_____________ _
"Je to velmi zajímava doba,mezi 28 - 32 lety věku,je to určitý bod zlomu. 
Někdo říká,že ve svých -nácti proděláváš fyzickou pubertu a mezi 28 - 32 
mentální pubertu.Během několika posledních let se cítím velice pozitivně’.’ 
"á£ napíšeš cokoliv,lidé mají sklony si myslet,že je to o tobě.Jako Woody 
Allen,jeho filmy jsou samozřejmě velmi osobní,je v tom hrozně moc z něj, 
ele vidíš,že když se ho na to někdo v interwiev zeptá,on se stáhne.Je^to 
velmi nebezpečné území...Na téhle desce $e ze mně daleko víc a upřímněji 
než dřív.Přesto však písničky nejsou o mně.Je to neurčitý mišmaš ze mě i 
z druhých lidí,kousků filmů,věcí,co jsem slyšela,všechno dohromady a v 
náladě »která říká hodně o mně i o téhle době*»’ _________ ___________
"Uvědomuju si kolem sebe lidi,kteří se mnou zacházejí,jako s úžasnou oso
bou,Je to neskutečné,dáš se na osamělou cestu tvorby,tři nebo čtyři roky, 
pal; vylezeš ven a každý se na tebe kouká,jako ,by tě dobře zaal.Je^to ne
bezpečné oddávat se pocitu,že jsem úžasná.Není k tomu absolutně žádný 
iůvod,než ten, že dělám desky. Shledáván; nepřirozeným, že lidi o mně chtějí 
psát,když dělám tak málo.Vytasila jsem se s novou deskou a zase zalezu,” 
"Povážuju skládání za těžké.Nevím jak to říct,, jak zpracovat písně»odlišit 
je zvukově,přimět cizí hudebníky,aby něco s tím udělali nebo jen jít a 
přemýŠlet.Je to víceméně taková skládačka.Dostala jsem se do bodu,že^jsem 
lemohla nic napsat,byla jsem z toho utahaná.A ještě jsem si myslela,že 
jstatní jsou v pohode a ze můžou hned začít.Problem spočívá v dostatku 



e. nedostatku energie.Chtěla jsem zase dělat e irskými hudebníky,protože 
je to s nimi stále lepší a lepší.Ale nevěděla jsem,jak to půjde dohroma
dy s Triem Bulgarka.Irský materiál už byl hotov a teá do toho vlítly tv 
holky(”holkám”bylo dohromady asi 180 let-Ler Frown).Setkaly so sice dve 
odlišné entity,ale dvě podobné energie.Takže můžeš slyšet irské riffy a 
k'tomu bulharskou příchuí.Pro Bulharsko je v muzice zjevná tak hrozná 
míra utrpení»kterou ten národ prosel,tak duchovně silná a prudká,že když 
to do tebe vstoupí,tak to s tebou sekne.Kasiím,že v Irsku je to to samé. 
Asi jsou to dvě'národnosti,které se v těžké době obracely k hudbě•Zraně
ná srdce»hledající pomoc přes hudbu,zpívájící v hrozných bolestech,Jsem 
zvědavá i'Uervozní,jak'to lidi vezmou.Buá se jim to bude líbit,nebo to 
budou nenávidět.Etnická hudba je lidem tak vzdálená,nemájí k ní vztah, 
dokud v tom ne^ západní vliv,nemůžou tomu rozumět...”
^Těžko se mi to říká.Způsob,jakým se na me koukají lidi,se dost liší od 
skutečnosti.Ve spoustě věcí jsem pořád malá holka a pravděpodobně budu 
i v^sedmdesáti.Je to zajímava perspektiva života,dětská,možná je to pro
to, že jsem tak'maličká,pořád jakoby na kolenou.Symbolika dítěte je moc
ná - je to malá,zranitelná věcička»rozhlížející se po velkém světě.” 
1*Ted je t o, j ak o k ďy b y c h oni poprvé zakusili stárnout mladou muziku a lidi 
by to^nechtěli^dovolit.Koukni na plakáty,kolik je tam vidět nádherných 
chlapů,co už překročili čtyřicítku.Nezdá se,že bv jim to dělalo nějaké 
problémy,mít čtyřicet a porád být v rockové branži^Já jsem nikdy moc 
nevystupovala,necítila se jako performerka,takže je pro mě těžké,vyjít 
ven a'Předvádět se,prožívat si svou hodinu slávy,Nemám tentýž druh" vys
tavování se na odiv jako oruží.Jestli si lidi myslí,že vypadán; hrozne, 
at si to myslí.Třeba na mě ještě nezačaly padat ty opravdové hrůzy,co?
To je (Lie skutečný vlak myšlenek.Zatím spis slýchám Nevypadá moc" malá?* 
místo Nevypadá moc stará? ” __  __ ” *________________
“Kyslím,že^yelmi důležitý fakt ne této planetě je,že je tu tolik věcí 
k naší potěše.Celá příroda je udělaná tak,aby se v ní všechno cítilo 
dobře,každý dělal to^co má...Brouzdat se lesy,vnímat změny počasí,ele
mentární energii zeme, vítr,pyl,západ;slunce,štípnutí pozdravu,průběžně 
chodit stejným životním prostředím a vnímat měnící se svět,”___ ._____~ 
’’Láska je úžasná,vlivná sila.Svým způsobem skoro každá píseň,kterou 
jsem kdy napsala,je o lásce.Je důležité zkoušet a učit se mít rád lidi 
tak moc,jak můžeš.Ale my se všichni moc bojíme.Jenom když se lidi ocit
nou v takových situacích,kdy zažijí nějaký Šok,tak jsou takoví,jak by 
skutečně měli být.Zbytek nás na to kašle.”

’’Vypadá to jako deset velmi odlišných písní,deset 
krátkých příběhů.Ačkoliv si ale myslím,že je to 
pravděpodobně nálada,která je drží pohromadě,op
ravdu koncepční to nakonec není.”

"Velká pravda,Kate,až na to,že je 
jich jedenáct - od Joyceovské os
lavy, singlu The Sensual World,až 
k optimismu(téměř jako Dreaming) 
Walk Straight Down The Diddle.”

*pozn.—na CD verzi je samozřejmě 
o jednu písničku vic.než na LP

přeložil a upravil HONZA

...recenze desky někdy příště...

THE SENSUAL WORLD 
OF KATE BUSH
M ■

■ t feels like ten very separate 
■ songs, ten short stones, but 
■ although I think there’s probably 

a mood that hangs them together it s 
not really conceptual at al’ ”

Very true, Kate, except there’s 11 
of ’em: from the Joycean 
celebration of The Sensual World' 
single through to the almost 
‘Dreaming’-like optimism of ‘Walk 
Straight Down The Middle’.



BRITSKÝ
Malá rekapitulace dosavadních pěti části 

čísle 66 - úvode® / Level 42 / Fine Young Cannibals
65 - Gene Love Jezebel / Jesus And Mary Chain / Curiosity Killed The Cat
64 - Sade Adu / Simple Minds / Erasure
63 - Mission / Sinead 0 Connor
60 - Talk Talk / Yazz / Clan Of Xymox / Christians

POP



MILLI VANILLI ----- =

V době zrodu twhwtw článku kvetlo uměle 
vytvořené duo Milli Vanilli.využité Jen 
pro nahrávací studia,klipy a playbackové 
estrády,na nejvyšším postě rozsáhlého zá
honu americké hitparády a to Jak v sing
lech s písní Girl.I a Gonna Miss You,tak 
v albech s elpíčkem vydaným v Evropě s 
půlročním předstihem pod názvem All Or 
Nothing,na americké půdě se maskující náz
vem maxi-remixového hitu Girl You Know Its 
True.
V zemi kde vládnou žebříčkům starci,pop 
metalisté a několik let pracně budované 
hvězdy,je to na debutující dvojici nečeka
ně grandiózní úspěch kor.když vezmeme v
úvahu,že podobná taneční muzika narozdíl od Evropy zas takové renomé v USA nemá a že 
dvojice typu Modern Talking,Go West či Pet Shop Boys se zde nikdy tak v plné šíři ne
prosadili. To vše má především na svědomí proslulí producent a pep-byznysový mafián 
Janečkovského typu (i když na mnohem solidnější úrovni).Frank Farian,který dal sedm
desátým létám karibskou módní vlnu prezentovanou kupřík’adu Boney M a svému styiu.kte- 
rý je i nadále boudou na posluchače (i když natelik dobře prezentovanou a promyšlenou, 
ze se nedá jen tak opemenout), zůstal věrný dodnes a jen pozměnil aranžérský kabát za 
ten co dnes frčí. Dvě loutky v jeho rukou říkající si Milli VaniUi.tak prezentují na 
svém abovea oebutu,jemuž předcházelo vydání dvou úspěšných průzkumních sing’ů - hou- 
sové a několikrát zremixované Girl You Knew It's True a eurobeatevé Baby Dont Formet 
My Number.muziku na které se podílejí vlastně jen "tlumočením" publiku,nic víc.
Vedle zmíněných dvou skladeb zde najdeme zastoupení i dalších hudebních stylu,které 
mají společné zejména to,že jsou rytmicky tepavé,melodicky velice chytlavé*a určeny 
predevaím k tanci. Výjimkou jsou jen intimně melancholický soul Dreams To Remember a 
vynikající nasládle popikový ploužák Im Gonna Miss You. Převládá house music - Boy In 

r®'- Nothing,Can t lou reel My Love,najdeme ho zde i ve spojení s ranní
ps>^ e eiii Flojdu ve stejnojmenné skladbě Money,kterou i zde doprovází cinkot kovo- 
vek. Zastoupeno je i černošské techno-funky - Dance With A Devil,Is It Leve a konečně 
je zde i remix dav»ehe hitu Boney M,- Ma 
Baker (teda pokuá mne pamět neklame,podle že
ně te nemam),jehož originálu bych se dnes
asi smál,ale kdo ví co tůstane z této muziky 
za deset let,třeba opět jen ten úsměšek...
Na rozdíl ed Janečka,jehož mnohem úspěšnější 
a přesvědčivější podobu představuje Frank/

do

Farian, zde německý- producent nevaří z vedy. 
Snaží se o změny,střidání temp o zaretušcvá- 
ní jisté povrchnosti a průhlednosti,dokáže 
překvapit ve chvilce kdy se to nejméně čeká 
a také si pro svou hudbu umí pečlivě vybrat 
ty nejpovolanější. V duu Milli Vanilli jsou 
jimi američan Rob Pilatus a haitčan Fab Mor
van,kteří byli již před třemi lety najati 
Farianova nahrávacího studia jako’vokální 
duo doprovázející kdekoho. Čekali na svou 
lezitost.dočkali se jí a po úspěchu spolu 
nyní bydlí v Londýně. To slovo "spolu" Je 
něno doslovne. Mají společný byt,navzájem 
vaří.navzájem se umývají,mají společné ló„„ 
spo’ečné myšlenky a když mají chul,tak si u u •' j j ..
se tím na veřejnosti netaií ... večer navzájem strkají do zadecKu a vůbec

pří

mi
si



ALISON MOYET
Když jsem ji před lety poprvé uslyšel - její hluboký,temný,žhavý a 
horkosladký hlas - vytanuly mi na mysli vzrušivé představy různých 
lepých dívek,rozhodne však ne zhruba stokilová dáma,která pak na me 
koukala z fotky.Nevím,jestli a o kolik od té doby zhubla,nic to však 
nemění na faktu,že Alison Moyet je jednou z opravdu velkých a výraz
ných zpěvaček dneška,nezaměnitelná a poznatelná po prvním poslechu 
podle barvy hlasu,přesného frázování a výslovnosti i uvolněného hraní 
si se slabikami.
Není to ovšem žádná revolucionárka,byt začínala v dívčí skupině s ra
dikálním názvem Vandals.Její inspirací nebyl punk a společenská rebe
lie, z jejího pěveckého projevu slyšíme zdroje značně tradiční - blue
sové a soulové kořeny,táhlý rozmach ’’Černých mamin" mississipské del
ty, nej lépe patrný v pomalejších skladbách,vlivy Mahalie Jackson a Bil
lie Holiday.Ostatně,posledně jmenované vzdala hold v cover version je
jí písně That ild Devil,Called Love z r.19-87.
Její hudební dráha je podložená solidním základem-studiem na londýnské 
konzervatoři (kytara,hoboj', saxofon) .Přesto by asi skončila u lokálních 
hospodských kapel v rodném Basildonu,nebýt inzerátu,který si podala do 
Melody Kakeru.Hledala bluesovou kapelu,lano jí však hodil ex-depešák a 
studiový čaroděj Vince Clarke a přesvědčil ji ke spolupráci na svém 
technopopovém,projektu ^azzoo.Pod tímto názvem vyšly během dvou let dvě 
desky;Upstair s At Eric s( 1 982)a You And ^e Both( 1983).Znamenaly šoku
jící spojeni chladne studiové zdi Clarkeovych syntezátorů s vroucím pro
jevem Koye to vé. Komerční a žebříčkový ohlas obou desek byl značný,jäk u 
’’nezávislých?'(vyšly u firmy ýíute), tak ’’závislých”.Tato vlastně náhodná 
spolupráce přinesla Moyetové také několik vítězství v různých anketách 
o nejlepší britskou zpěvačku-a tudíž touhu po samostatnosti,k značné 
Clarkeově nelibosti.Za tím účelem přesídlila 9 všem od "nezávislých" k 
mamutíCBS,kde v roce 1984 vyšlo její první solové album Alf(zdrobněli- 
na jejího jména).Produkovala ho dvojice Tony Swain a Steve Jolley a 
přineslo téměř definiční ukázku moderní pop-music v tem dobrém slova 
smyslu.Chytlavé melodie,nápaditá aranžmá(jaký rozdíl proti záměrně mo
notónním Yazzoo)»dusavý taneční rytmus v rychlých skladbách,napětí a na
léhavost v ploužácích a především vrcholné výkony' Líoyetové v nej lepších 
číslech desky-úvodní .Love Resurrection,či pomalých baladách All Cried 
Out,Where Hides Sleep a Don t Steal Lie Blind.
Další desku s názvem Raindancing vydala Alison až v 
roce 1987,po přestávce,způsobené mateřskou dovole - 
nou.Hlavním producentem byl dnes už téměř legendár

ní Jimmy Iovine a na zvuku je to znát. 
Deska zní ostře a průzraČhě,není přep
lácaná automatikou,naopak na většině p 
sní má místo živá šlapající rytmika.Do
minují citlivě použité klávesy v teplýď 
barvách,sentam nějaké milé ozvláštnení 
(trubka hostujícího Herba Alperta ve 2 

oa-xsuuacjipn nazvuxy reggae ve >men i bav; .ne.iieosi 
kus na desce je pomalá,tajemně zasnená Blow.Wind« 
Bl q v;, ale na paty jí šlapou velebná a taneční Glori- 
Pý3 »soulový ploužák You Got Lie Wrong, ne b o z á-
verecne Stay.Nálada,čišící z celeho alba,se dá oz
načit dvěma^sloyy - klidný podvečer.0$ té doby ov
sem Líoyetové mlčí,dva roky ani singl.Zeby ty mateř
ské povinnosti ?
^-oznoane to není hudba pro každého,a už rozhodne ne pro ortocoxní vyzna- 
vace neortodoxních progresivních směrů.Spíš pro ty zklidnělé,se širokým 
poslucháčskym Spektren a toleraneí.Komu se to nebude líbit a odplivne" si 
^ilaje něco odpuste komerci - tomu po^ád ještě zbývá Líoyetové hlas,jako 
aluboké,ponorná řeka,jako očistné lázeň,do které se může pohroužit a ne-

HonZe



ALL ABOUT EVE 
Kdy: jsem se před šesti lety zdráhal zakoupit ai Hvé dvojalbum Fleetwood Mac,plné 

nenapadne ale o to půvabnější muziky, a to za pouhých 200,-Kčs v našem obchodě.netušil 
jsea.že bych toho mohl později tak litovat. Nikdy více jE8a se s tOu deskou,krom špat
né kazetové nahrávky,nese tkal. 0 několik let pozdě ji.konkrétně na podzim 1938,jsem ob
dobne zaváhal s koupí debutu All About Eve. To už nebylo v Supraphonu ale na burze a 
za 300,-Kos. Ani s touto deskou (a bral bych i tu nekvalitní nahrávku) jsem se jaktěživ 
jiz neshledal a to ani prostřednictvím případného dovozu od našich lépe prosperujících 
sousedu,jde totiž o zboží poměrně vzácné a tudíž nebyla. Přirozenou ironii osudu je,Že 
uz měsíc poté a platí to i dodnes,by mě ten obnos při znovushledání se s tak vysněnou 
deskou,pálil v ruce jak žhavý uhlík.
Teprve při mé prosincové návštěvě Vídně se mi poštěstilo hledět tváří v tvář renesanci- 
mu obalu desky All About Eve. Nejednalo se již však o tu,která vyšla v únoru 88,ale o 
jejic. vynikající zbrusu-novinku - Scarie. And Other Stories,vydanou před necelým půlro
kem. Tu první,takměř již oplakanou,neměla na svých pultech ani překrásná Vídeň a přitom, 
co vhodnějšího z pop-music by se hodilo jako doprovod k procházce po nádherném a rozleh
lém panském zámku Schonbrunn s vyhlídkami.terasami,jezírkami.anglickými trávníky a voli
érami s cizokrajnými ptáky ...
Možná vás zajímá,proč Jsem si ve spojitosti s All About Eve vzpomněl na legendární Fleet
wood Mac,asi i proto,že se mi skiadatelské postupy obou kapel v leččems zdají shodné. 
Připouštím,že možná nejde o náhodu ale jsem gi jist,že ani o promyšlený fígl. Přesto, 
že se zde dají vystopovat i jiné vlivy - Suzanne Vega (z té písničkářské stránky), 
Clannad (z té renesančně zasněné), Cocteau Twins (z té kytarově éterické), gotická hud
ba (pro temné napětí a mainstream) a v neposlední řadě to vše připomíná (stavbou písní 
a zejména kytarovými sóly) hardrockovou muziku sedmdesátých let,... o vlivu anglického 
folku ani nemluvě,... presto jsou All About Eve dosti osobití na to,aby je někdo pode
zíral z pouhého vykrádání archívů. Ostatně,je jich stylový přínos na britskou scénu je 
značný a i přesto,že není ne jprogresivně jší, zdárně vyplňuje mezeru,která tu jin^k v\e- 
přeberném množství muziky chybí a myslím si.že je úplně jedno a zároveň není na škodu, 
že její filozofický' odkaz ji navrací dc let poněkud vzdálených. Bezstarostné a pilem 
z květin prosáknuté snové texty,květiny ve vlasech.tančící cikánka v mořských vlnách, 
poletující andělé, lovci perel,to vše je sbližuje v textech s dobou hippies a odlučuje 
od soudobé reality.
Julianne: "Karikatura v Melody Makeru mě představila sedící před hořícím domem.hledící 

do mraků. Není to vize způsobu mého života,ale přesto jsou v něm takové okam
žiky. Ony mě vlastně udržují při ziraví smyslech,doporučuji to každému."





Strůjci skupiny jsou především půvabna zpěvačka s nádherně DrůzraČnvm .
Heyan a hledač (a nacházeč) kytarové krasy a zároveň přednostní skladatel 3 ulanne 
Tím Bricheno, kteří spolu působí již cd samého začátku v něm* ne ě’i zmvn »sFU 
US.lano. Dva roky se o ne mkoo ne za;;mal,první singl D For Desire a ostatně i hi 
Ir. Tne Clouds .prošel téměř bez výraznějšího povšimnutí ,když velk^rv^e 1^1 ľ““*
Husseye z Mission,kterého ze jména Julianne natolik zaujala,že jí nejen nabídl spolupráci 
na sve písni Severina ale i koncertovaní All About Eve v roli rřa-skok^'.
proslutích Mission. Teprve třetí singl - Our Summer,stanul na prvním místě ŽebříčkL „e 
závislých a v době kdy se věřící Julianna počala modlit za kapelu u pohanské bohyně Iris 
se k nim stesti naklonilo vrchovatou měrou. Julianne: "Odlila jsem asi deset zeleních ' 
svíci,zapalila je a řekla - Dopřej mi množství peněz,ale jen Pro dobro a Bír v kn4 " 
za dva týdny jsme je měli." Se čtvrtým singlem Flowers In Our Hair již podepsali výhod 
nou smiouvu se společností Phonogram-Mercury,která se už postarala o vše potřebné k 
náležité a patřičně důležité reklamě pro talentovanou a perspektivní skulinu
...Ideálně oboustranné podmínky k tomu,aby se debutové album brzy stalo bestsellerem 
v Anglii a vyneslo skupině mnoho ocenění,ze jména v novoroční anketě Melody Makeru 
Pátá nejlepší skupina,ne jlepší zpěvačka roku,sedmé nejlepší album,třetí ne ilep^sinr] 
(další z řady asi sedmi - Martha s Harbour) a neopomenut zůsta1 i Tim Bricheno iakožto 
pátý nejlepší instrumentalista roku. Povinností podotknout,že na těchto úspěších měli 
nemalý vliv i jejich dvorní producent Paul Samwell Smith a také rytmická linka ekrniav 
- bassista Andy Cousin a bubeník Mark Frice.
Nedlouho před mou návštěvou Vídně tedy vydali druhé album.komerčně sice ne již tak ús
pěšné ale přesto v britských žebříčcích se z počátku pohybující okolo desítky Již před 
natáčením o něm prohlašovali ,že bude tvrdší jak Black Sabbath. Samozřejmě těžko poro- 
vnávat a^e v některých okamžicích tomu tak asi bude. Oproti prvému,be zejmennému a’bu 
plnému akustických a poloakustických balad je toto přeci jen říznější s větším'důrazém 
na elektrické kytary. Ostatně ty se zde prolínají jak sněhově bílý rackoké s černými 
havrany na nezapomenutelně skvostném sídle Schönbrunn. - Ji

,ROAD TO YOUR SOUL - (CESTA K TVE DUŠI)

Ze mnou karavan obtížil se
Zlými sny & přízraky omluv
Není taiL místo,uvnitř není místo
Pro stopaře se zavazadlem pýchy

Přede mnou hřetec táhne jako měsíc
Slunce mezi stromy mi říká,že tam brzy budu 
Vítr naříká,protože mě viděl naříkat 
Nad časy ve kterých jsem shledal sám eebe 

lhářem

Musel jsem upadnout na pokraji cesty
Kola se rozlomila pod mou pošetilou pýchou 
Dej mi znamení ve nvém směru 
A ukaž mi cestu ke své duši.

Vypřáhni vůz,protoie mne zdržuje
Přehodím si svou brašnu a půjdu bezstarostně 
Bosý a pojedu bez sedla
Z větru ve vlasech je cítit upřímnost

Uzavři kapitolu na cestě ...
Spal knihu a poskytni mi útočiště
Ve tvém náručí se cítit jako ...
Ve tvém náručí se cítit jako ...
Cítit se jakc doma.

DREAM NOW - (SNI TEĎ)

Slunce je nízko a tráva je vysoká 
Jsme motýli na zahradní zídce 
Já jsem oaa a ty jsi on
A teď nás nikde nenajdou

Sni teď,sni teď
A zjisti,že vůbec nesníš

Skutečnost může vrhat svá sítě 
Pojď,odlet pryč !
Už se jí nemůžeme nechat chytit 
Jsme světlušky mířící do oblak 
Tam kde nás teď nikdy nechytí ...

Sni teď ...

Volám tvé jméno
Pokud mě slyšíš ...pokud mě slyšíš.. 
Tak daleko pryč ...od tete ...
Daleko od domova ...?

bť.



THROWING MUSES:

Iv* Watts - Russell je báječný člavěk. Na počátku 
osmdesátých let založil vlastní malou nahrávací fir
mu 4AD,na jejíž etiketě dal příležitost zprvu jer. 
několika mladým začínajícím kapel am,které "vyhrabal" 
někde na pomezí nezájmu velkých gramofonových koncer 
mu. Dnes je již 4AD nejproslulejsi nezávislou firmou 
jejíž jméno sahá i daleko za hranice britského krá
lovství. Zrodily se zde pojmy jako Cocteau Twins, 
Bauhaus,Dead Can Dance a posléze několikero dalších, 
povětšinou zůstali věrni své "ne závislosti", čímž 
rozdmýchali a z&roven dali podnět k tomu aby celé 
a dnes již široké nezávislé hnutí se alespoň částeč 
ně vymanilo z pouhého farmářství a líhně pro velké 
koncerny. Pokus mně neuniklo nějaké jméno,mám za to, 
že tento muž - prostě oslovovaný Ivo,je otcem,přinej 
menším "spoluaoutorem" (pokud se to tak dá nazvat), 
myšlenky nezávislých,řečených a- v britských žebříč
cích nadepisovaných též jako "indies".
Již několik let se Ivo nemusí schánět po kapelách, 
sami se mu nabízejí a je vždy na něm,aby poznal co 
v které je. Takhle v pětaosmdesátém uvíznutý v něko
likahodinové dopravní zácpě,vsunul do zabudovaného 
kazetáku demosnímky zaslané až z amerického Bostonu.

Byli na nich jací-si Throwing Muses,neuroticky histerický garážový folk-rock a on v tu 
chvíli poznal,že by bylo chybou neotevřít hranice i pro americké kapely. Časem tak při
byli i Pixies a muž nazývající se Ultra Vivid Scene. 1
Throwing Muses to je především předčasně vyspělá Kristin Herschová,které v době vydaní 
debutového alba u 4AD (1936) bylo teprv devatenáct let a to už stihla potrat a úspěšné 
přijímačky na filozofii. Svou prvou kapelu založila již v patnácti s nevlastní sestrou, 
kytaristkou souboru - Tanyou Donellyovou,záhy se k nim přidala poněkud tmavější krasaví 
ce.bassistka Leslie Langstonová a toto jádro,které semknuté drží dodnes si dalo název 
Muses. Chtěli být čistě dívčí kapelou,žel neměli to štěstí jako náš Dybbuk či později 
Panika,zkrátka bubenice nablízku nebyla a tak s příchodem "krajní eventuality".bubeníka 
a perkusisty Davida Narciza,změnili jak záměr tak i název. Throwing Muses byli již od 
počátku typickou garážovou kapelou,plnou rytmických a melodických zvratů,čišel z nich 
vliv temného undergroundu a zpěvačka,kytaristka a vůdčí osobnost Kristin Herschová byla 
již nejednou přirovnávána k Patti Smithové. Nezanedbatelným je i fakt,jaký Herschová, 
jinak také výhradní *autorka většiny repertoáru,klade důraz na textovou stránku. Nesčet
někrát již tvrdila,že kd^'by se dokázala bez pomoci hudby zkoncentrovat,raději by psala 
poezii. Takhle se alespoň snaží,aby text nebyl hudbě jen podřízen a naopak,když je to 
žádoucí,měl i vedoucí úlohu.
Nezvykle elementární, pocitové vztahy člověka v celku potouchle originálních textech, 
neuvěřitelně neposedná euforická hudba,tc byli klady jejich bezejmenného debutu. V roce 
I998,pominemeli dvě předchozí "épéčka",vyšlo jejich druhé Lp House Tornado. Hudba je 
zde již přístupnější a také rozmanitější. Časté prolínání kytar tu hlásá nepochybný 
vliv Banshees,mnohdy tolik pověstné kytarové stěny nezávislých vzpomenou zejména jejich 
kolegy Pixies. Rytmické a melodické skoxy,které jsou i zde v porovnání s debutem,velmi 
četné,vás nechají d.ouho v hádankách,co vám to jen připomíná...,načež v samém závěru 
si vzpomenete na Dunaj s Bittovou. Nemyslím,že Herschová nějak výrazněji připomíná 
Bittovou,ale ta vzájemně nevědoucí spojitost rozkouskovaně neposedných hudebních postu
pů Dunaje a Throwing Muses,tu občasně slyšitelná je.
Nezvykle krátce po této vynikající desce,přišlo na svět další album "Hunkpapa",na závěr 
si přečtěte,co o něm redaktorům Melody Makeru řekla Kristin Herschová ...................................



......... "HJNKFAFA je pro posluchače ježte přistut»i i5í „„x « j u - . 
samozřejmě najdou se kritici zejména z řad nezávislých ,kteZ věUi * 'Z' " ' ♦ *
v-tvaB posluchačů nejsou ochotě akceptovat,ovšem to je

®n6 Je^to zkratka posun vpřed. Ostatně dotkla jsem se probitu kte • '
fit každý nezávislý,jenž chce adresovat svoje díla více ne? t Z \ Zľ
poslouchajících převážně muziku alternativní. Možná,Že je to osobité kZ* ne ' J-Z’
nikoho z hlavního proudu,nezdá se mi to ale fér. Nechceme pře" bt Äe ím X ? “ *
nezdá se mi,že bychom dělali svou práci dobře, jestliže ie o™ Z ľ > /Iv •• 
maní. Když jsme se probírali celým materiálem na Hunkpapa ř-ka^a \ Z-*
ré věci na polovinu a pak - zkrátíme to ještě na poľovľnľ? a ie

to co potom zůstane, zopakujeme dvakrát »poněvadž .tvrdila isé- nor Z ?ynu- 
ochotny sledovat všechny ty kont ramelodié, rytmické pos^ - °
riál byl dostatečně hutný na tc aby to vydržeZ k°rd°VÓ N&Š “ate-

V určitém okamžiku musíme couvnout a nalézt způsob očištěni eo x
psychologický program o který se každý bude . ci pr’ “Z’ * ^pracovat pevný 
táce všech důležitých věcí,kterými jsme se zabývaU v Z + Z°ľ T' pre26n’ 
mojim otcem,který píše do psychologického magazínu a ie skvé'e1’ h čZ' ŽkV 
to mám vždycky pocit,že existuje takový malv ok-ůh r-Z öaaa h? ct^a e Pres~
práce jenom pro sebe,což považuji za smutné nebot lidé^e o^ PS ^CÍCh/vé
oni jsou tu vlastně pro ně." 1 de se od nich nic ®e“aučj a přece

--------------------- -------------- ------ -----------
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ŘÍJEN- LISTOPAD
PROSINEC

AU ABOUT EVE ................ SCARLET AND OTHER STORIES (1989) xxxxxxa
(Něco mezi »eben a zemí,ukryto kdesi v «ás. Teprve vícero poslechů poodhalí 
skutečnou krásu.)

< A D COLLECTION ........................ LONELY IS AN EYE SORE (1987) xxxxxx
(Kompilace předních interpretů nezávislé londýnské firmy,obsahem shodná s 
videokolekcí sta jno jmeru»ého názvu. )

E U R Y T H M I C S ............ *..................................... WE TOO ARE ONE (1989) xxxxxx
(Snad nejkompaktnější a nejpropracovanější dílo z jejich dosavadní produkce, 
veškeré písně nadprůměrné.)

C L A N NA D .............................. .. ............. .. ......................... LEGEND (1984) xxxxxx
(Filmová muzika k seriálu Robin Hood,- Robin,Hern,Scarlet Inside,Lady Varian 
a další písně v podání irských folkrockerů s Enyou na čele.)

1 N N E R C IT Y .......................... .. ....................................... PARADISE (1989) xxxxxx
(Další odnož taneční house music,styl zvaný dle místa svého zrození -
- Detroit.)

SIMPLE MINDS .............    STREET FIGHTING YEARS (1989) xxxxx
(Po čtyřech letech "studiové” odmlky se věční rivalové U2 přihlásili 
o slovo,ambiciózní písně a balady se tu však střídají jen s průměrnými.)

Peter Gabriel .......................................... passion (i989) xxxxx
(Netradiční projekt rockového veterána. Filmová hudba mísící prvky různých 
hudebních,především etnických kultúr. Předchozí "SO" mu dalo asi více zabrat.) 

throwing muses ............................. house tornado (I988) xxxxx
(Tři holky na čele s Kristin Herschovou a bubeník,všichni z Bostonu,nyní
v Londýně u 4AD,když otočíte předchozí list ...)

TEXAS ................................................. .. ................ SOUTHSIDE (1989) xxxxx
(Skupina nikoliv z Ameriky ale s Glasgowa a její úspěšné debutové Lp.plné 
příjemné a svěží popové muziky’.)

S I M P L Y R E D ............................................... ........... A NEW FLAME (1989) xxxxx
(Již třetí deska bílých soulmanů z Manchesteru,obdobně jako místní fotbalový 
United i oni podávají nevyrovnané výkony.)

LI V I N G C 0 L 0 U R ...................................................................... VIVID (1988) xxxxx
(Už jste někdy slyšeli černou hardrockovou kapelu ?,asi sotva. Ač jsou
vyjímeční,neodpustili si ale i trocha toho hip-hopu.)

C U L T “........................ .. ......................... ........................... SONIC TEMPLE (1989) xxxxx
(Kdysi čelní představitelé kytarové postpunkové vlny,nyní nasměrovali svůj 
zájem na Ameriku a to ještě zřetelnějším odklonem k metalu.)

W E E PAPA GIRL RAPPERS....THE BEAT THE RHYME THE NOISE xxxxx 
(Dvě tmavé Londýnské sestřičky a jejich svižný hip hop- rap - (1989)
hausový debut,ne zpronevěrující se jen vykalkulované komerci.)

ROXETTE ............................. ................................................ LOCK SHARP ! (1989) xxxx
(Švédská miniskupina chrlící diskotékové hity jak na běžícím pásu, 
úspěšná zejména ve střední Evropě.|

WOODEN TOPS ......................WOODEN FOOT COPS ON THE HIGHWAY (1989) xxxx
(Revivalový kytarový rock,v jejich podání už trochu na ústupu,předchozí 
desky včetně debutového Giant,byli asi svěžejší.)

BOMB THE BASS .................. ’............................ BOMB THE BASS (1988) xxx
(Zdařilý pokus londýnského DJ~ house music,kterak co nejméně nápadů 
rozpitvat na desce.)

URIAH HEEP ....................................................RACING SILENCE (1989) xxx
(Sedmnáctá studiová deska již notně přestátlé legendy hard rocku,nepřináší 
nic jiného než jen marnost a nudu. Metalistu» by se to snad mohlo líbit.) 

JETHRO TULL ....................................................ROCK ISLAND (1989) xxx
(Obdobné zoufalství jako v předešlém případě,pro mne jednoznačně nejhorší 
zahraniční Lp uplynulého roku.)

S ' E X PR E S S .............................   S EXPRESS (1989) xxx
(Komerční hausový guláš různých interpretů pod produkčnám a skládáteIským 
dohledem protřelích DJ.)

TRANSVISION VAMP ................................... VELVETEEN (1989) xxx
(Notně vyprchaný elán z velkého postpunkového objevu uplynulých dvou let.)

MOJE NOVINKY
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